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Kā uzņēmums, kas aktīvi sargā un kopj 
latviešu valodu, Valsts valodas centra at-
zinības rakstu saņēmis Kuldīgas veikals 
Baļļas – medus un bišu lietas, kas pieder 
Turlavas zemnieku saimniecībai Baļļas. 

Akcija Latviešu valodai draudzīga vide 
tiek rīkota astoto gadu. Pirmo reizi balvas 
pasniegtas trīs kategorijās: preču ražotāji, 
pakalpojumu sniedzēji un tirdzniecības vietas. 
Katrā godināti trīs uzņēmumi. Dalībniekus 
varēja pieteikt jebkurš, tostarp no paša uzņē-
muma, kā arī centra vecākie inspektori. Baļļu 
īpašniece Ieva Bergholde stāsta: „Pie mums 
ieradās inspektore no Valsts valodas centra, 
kura veikalā bija viesojusies jau vasarā. Uz-
slavēja par latviskas vides kopšanu un pieteica 

mūsu saimniecību konkursā.” Uzņēmējas 
ieskatā katram, kurš ciena Latviju, jāciena 
arī valsts valoda, jārūpējas, lai to izmantotu 
un stiprinātu. 

Akcijas mērķis ir apbalvot tos ražotājus 
un apkalpojošos uzņēmumus, kuri vispilnī-
gāk ievēro Valsts valodas likumu un citus 
normatīvos aktus attiecībā uz valsts valodu. 
Pretendentus vētīja ekspertu komisija pēc 
vecāko inspektoru pārbaudes aktiem un anke-
tām, kurās vērtēts gan tas, kā latviešu valodu 
lieto darbinieki, gan tas, kāda ir uzņēmuma 
publiskā informācija. 

Lūk, kā vecākā inspektore Liepājā Guna 
Pūce, kura ieradās pārbaudē veikalā Baļļas – 
medus un bišu lietas, apbalvošanā raksturoja 

Kuldīgas laureātu: „Te tiek koptas un sagla-
bātas latviešu tautas tradīcijas un ievērotas 
Valsts valodas likuma prasības. Tirdzniecības 
vietā ir mājīgs dizains, kas papildināts ar koka 
elementiem. Ikvienu apmeklētāju apņem ne-
atkārtojama medus smarža.”

Akcijai pieteikti 34 uzņēmumi, sumināti 
deviņi visatbilstošākie. „Laikā, kad mūsu 
ražotāji strauji iekaro ārzemju tirgus, vēla-
mies īpaši atbalstīt tos, kas savām precēm 
pastāvīgi nodrošina nevainojumu marķējumu 
latviešu valodā, atrodot līdzsvaru starp eks-
porta kāpināšanu un vietējo klientu vajadzību 
cienīšanu,” teikusi VVC direktora vietniece 
Ieva Lībķena.

Alberta Dintera teksts un foto

Personīgi 
dzintara stāsti. 
Līdz 20. decembrim 
Kuldīgas vecajā 
rātsnamā izstāde 
Dzintara stāsts.

Medus veikalā latviska gaisotne

Zemnieku saimniecības īpašniece Ieva Bergholde un veikala Baļļas – medus un bišu lietas vadītāja Linda Valkovska.

„Kuldīgas daudzdzīvokļu mājas 
varētu būt kā brīvdabas mākslas 
galerija. Uz sienām būtu profesionālu 
mākslinieku darbi, šeit tiktu rīkoti 
mākslas festivāli,” iecerēs dalās 
pašvaldības inovāciju, tūrisma un 
sabiedrības integrācijas eksperts 
Artis Gustovskis.

„Labi, lieciet 
Gudeniekus, Alsungu 
un Jūrkalni pie 
Kuldīgas vai Ventspils, 
bet lieciet kopā! 
Lai suitu novads 
saglabājas,” saka 
Hilārijs Lazda: suits, 
ugunsdzēsējs, aktieris.

Tuvplānā 
pašvaldības 
uzņēmums. 
Visiem 206 
darbiniekiem 
satikties izdodas 
reti, jo darba vietas 
atrodas dažādās 
pilsētas vietās.

Kā KALPos? Kabiles un Vārmes 
pagasta pārvalde skolēnu 
pārvadāšanai saņēmusi jaunus 

mikroautobusus 
Volkswagen 
Caravelle LR. 
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„No dažas 
mājas notraukt 
postpadomju 
pelēcību un 
noplukumu, 
atdzīvināt mūsu 
dzīvesvidi.”

aktuālais jautājums

fotokomentārs

Vai jums patiktu, ja profesionāli mākslinieki pilsētā apgleznotu daudzdzīvokļu 
māju sienas?

postpadomju 
pelēcība vai 
mūsdienīga ielu 
māksla?

Jolanta Hercenberga
Alberta Dintera foto

mums zvana

ierasts, ka Ziemassvētkos 
cilvēki dažādi rotā eglītes. 

vai gaidāma tradīciju maiņa 
un turpmāk ar apakšveļu ro-
tāsim lapu kokus? Pamanīts 

ceļā Sabile–renda.

Alberta Dintera 
teksts un foto

Pelēks fons, uz tā ar baltu krā-
su uzzīmēts kaķis, kas uzlūko 
peli. Pirmais lielizmēra sienas 
gleznojums tapis uz ēkas blakus 
Virkas muižai. Iedīglis iecerei, 
ka Kuldīga jāatdzīvina ar ne 
vienu vien šādu mākslas darbu. 
Bet vai pilsētai to vajag? Iecere, 
par ko sākts skaļi runāt, paredz, 
ka nākotnē tās pilsētas daļas, 
ko tautas mēlē mēdz saukt par 
guļamrajoniem, varētu kļūt par 
brīvdabas mākslas galerijām. 
Proti, uz ēku sienām parādīsies 
mākslinieku darbi. 

Iespējams, kādam šāda ideja 
var šķist utopiska un likt ie-
saukties: „Rokas nost no mūsu 
mājām! Tas nav domāts mums, 
latviešiem! Nevajag šeit ieva-
zāt tādu mākslu, kādu piekopj 
Brazīlijā vai Kubā!” Bet, ja tā 
kārtīgi apdomā un palūko citu, 
ne tik tālu valstu pilsētu piere-
dzi? Piemēram, Ukraina un tās 
galvaspilsēta Kijeva. 161 sienu 
gleznojums, kurus pa visu pilsē-
tu radījuši 35 mākslinieki. Sākot 
ar pavisam vienkāršiem, krāsai-

Kuldīdznieks Kārlis satraukts, ka Kalna 
ielā 22 no ēkas jumta pusnoslīdējušie dakstiņi 
apdraud gājējus. 

„Jau vasarā zvanīju domē uz būvvaldi, par 
situāciju informēju, bet nekas nav mainījies – 
dakstiņi joprojām karājas virs jumta malas,” 
stāsta vīrietis. „Domē man atbildēja, ka viņi 
par to runājuši ar ēkas īpašnieku, bet nevarot 
panākt, ka tas tiek novērsts. Bet kas notiks, ja 
ziemā uzsnigs sniegs un smaguma dēļ tas ar visu 
dakstiņu uzkritīs kādam uz galvas?”

Pašvaldības būvinspektors Raimonds Kalējs 
atbild, ka ēkai nupat mainījušies īpašnieki – to 
iegādājusies ārzemēs dzīvojoša latviete. Dome 
informējusi, ka bīstamais jumts jāsalabo, un 

niem zīmējumiem, kuri vienkārši 
uzlabo garastāvokli, beidzot ar 
melnbaltiem, masīviem mākslas 
darbiem – tos ieraugot, gribas 
izsaukties: „Oho!” Cilvēkam pat 
nav jābūt tur, lai tos apskatītu, 
jo internetā izveidota mājaslapa 
Kyivmural.com, kurā ikviens tos 
var aplūkot un dabūt lūpā āķi, 
kas pastiprina vēlmi aizbraukt 
un apskatīt klātienē. 

Kādēļ gan par šādiem apska-
tes objektiem nepadarīt daudz-
stāvu māju masīvus Kuldīgā pie 
t.s. Kurzemītes vai Priedainē 
(nekādā gadījumā neaiztiekot 
vecpilsētu), no dažas mājas 
notraucot postpadomju pelēcī-
bu un noplukumu, tādējādi gan 
atdzīvinot mūsu dzīves vidi, gan 
izmantojot tūristu pievilināšanai? 
Nav pat vajadzīgas Kloda Monē, 
Leonardo da Vinči, Salvadora 
Dalī vai Vilhelma Purvīša darbu 
reprodukcijas, lai gan tas būtu 
vareni, – pietiktu ar izcilu mūs-
dienu mākslinieku darbiem, kas 
harmoniski iekļautos pilsētvidē. 
Un, ja vēl šie ielu mākslas darbi 
būs saistīti ar stāstu, kas aplū-
kotājiem, intereses dzītiem, liks 
meklēt nākamo gleznojumu, tā 
izejot veselu maršrutu! 

Tā ir brīnišķīga ideja, bet kā ar 
īstenošanu? Ļoti ceru, ka iece-
res autori izdarīs tā, lai tas būtu 
ilgtermiņa projekts, kas Kuldīgu 
atdzīvinātu vēl vairāk, jo ar ap-
domātu finansējuma izlietojumu 
var kalnus gāzt. Ja tas notiek tā, 
es saku: „Lai tā būda rūc!”

Linda Valkovska, multi-
māksliniece un pārdevēja: – Jeb-
kuru māksliniecisko izpausmi 
pilsētvidē vērtēju pozitīvi. Ja 
pilsēta mainās – sevi izkrāšņo un 
dažādo, tas veicina izaugsmi, un 
cilvēkiem varētu patikt.

Gunta Zingberga, bibliotekāre 
Īvandē: – Atbalstāma ideja, bet tikai 
tad, ja tas tiek darīts gaumīgi. Ne-
vajadzētu pieļaut abstrakto mākslu. 
Esmu redzējusi citās pilsētās, un tur 
man patīk. Čehijā biju, un tur dau-
dzas ir apgleznotas, apgaismotas. 
Bet par daudz arī nevajag aizrauties. 
Jāskatās, lai nebūtu par raibu.Annija Kūlēna, strādā valsts 

pārvaldē: – Ja uz ēkām ir ļoti 
skaisti zīmējumi, vērtētu to 
pozitīvi. Kāpēc gan ne? Tiem 
jābūt mākslas darbiem. Rīgā uz 
vairākām mājām sienu glezno-
jumi ir. Skaisti, bet raibumā tie 

daļēji pazūd. Kuldīgā tie vairāk būtu baudāmi 
kā māksla. 

Iveta Persidska, speciāliste: 
– Lai tikai nebūtu grafiti, kas 
izskatītos tā, it kā puišeļi būtu 
apķēpājuši sienas! Varētu būt ar 
atbilstošu tematiku, kas norāda, 
kas tajā mājā notiek. Rīgā vienā 
ēkā ir riteņu veikals un uz sienas – 

gleznojums ar velosipēdu. Kuldīgai arī var izvei-
dot kopīgu tematiku, kas atainota uz ēku sienām. Jānis Balodis, mērnieks: – Ja 

zīmējumi būtu profesionāli, man 
patiktu. Kā pasaulē slavenākā 
Lielbritānijas grafiti meistara 
Banksy darbi. Zīmējumi pie-
saista uzmanību. Tā var mainīt 
un reducēt pelēko padomju 

mantojumu – to vienveidību, kāda ir daudzās 
pilsētās un ko atstājusi padomju vara. Būtu forši!

Ginta Prindule, strādā valsts 
pārvaldē: – Man ļoti patīk, ka 
māju sienas ir apgleznotas. Saldū 
tādas ir vairākas. Uz vienas – Ro-
zentāla glezna. Skaisti un koši! 
Tas noteikti pilsētai piesaistītu 
tūristus.

Solīts apdraudējumu novērst

sieviete apsolījusi tuvākajā laikā draudīgo situā-
ciju novērst. Esot jau sazinājusies ar celtniekiem. 

Jolanta Hercenberga, Alberta Dintera foto

mums raksta

adventes laikā jāuzmanās
Valsts ugunsdzēsības un 

glābšanas dienesta statistika 
liecina, ka ik gadu šajā laikā 
no svecēm, kas atstātas bez 
uzraudzības, izceļas vairāki 
ugunsgrēki. Sagaidot pirmo 
Adventes svētdienu, dienests 
atgādina vairākus drošības 
padomus.

Rūpīgi jāpārdomā, kur un kā 
droši novietot vainagu, eglīti un 
citus Ziemassvētku rotājumus, 
kā arī nedrīkst degošas sveces 
atstāt bez uzraudzības. Ja tiek 
izmantots klasisks Adventes 
vainags, tajā jāiestiprina stabili 

un nedegoši turētāji – tikai uz 
tiem var likt svecītes. Sveci 
nekad nedrīkst likt blakus au-
dumam, tostarp aizkariem, vai 
mēbelēm un nedrīkst atstāt tur, 
kur viegli var piekļūt mazi bērni 
un mājdzīvnieki. Vislabāk to 
novietot uz stabilas, nedegošas 
virsmas. Sveces un vainagus 
nedrīkst novietot uz televizora, 
radiatoriem, pie iekurtas krāsns 
vai kamīna vai blakus stiklam, jo 
karstuma ietekmē tas var saplīst. 
Neatstājiet degošas sveces bez 
uzraudzības pat ne uz īsu brīdi!

Ja Ziemassvētku egles vai mā-

jas rotāšanai izvēlaties elektriskos 
rotājumus jeb virtenes, atcerieties 
pirms lietošanas rūpīgi izlasīt ins-
trukciju un aplūkot marķējumu 
uz iepakojuma! Ja ieraudzīsiet 
mājiņas apzīmējumu ar angļu va-
lodas paskaidrojumu For outdoor 
use, tad šis rotājums ir piemērots 
eglītes greznošanai laukā. Telpām 
paredzētos nedrīkst izlikt ārpus 
mājas, jo spuldzītes neizturēs gai-
sa temperatūru. Ja izmantojat jau 
lietotas virtenes, pārliecinieties, 
vai tās nav bojātas!

„Vērtīgs kalendārs!”
Tā par nākamā gada Kurzemnieka kalendāru 

ar senām fotogrāfijām sacīja lasītāja un abonente 

Zaiga. Viņasprāt, tas, ka ceļam gaismā vēsturi, 
ir ne tikai interesanti, bet arī vērtīgi un jaunajai 
paaudzei izglītojoši.

ieprieca
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No kārtības sargātāju ikdieNas

„Šo darbu faktiski sākām tāpēc, lai draudzes māja būtu pieejama visiem, tai skaitā 
mammām ar bērnu ratiņiem un cilvēkiem ratiņkrēslā,” tā par atjaunoto ēku saka 
kuldīgas sv. annas draudzes priekšnieks aigars Ostrovskis.

Pērn ar novada domes un prog-
rammas LEADER atbalstu vis-
pirms tai uzlikts jauns dakstiņu 
jumts. Šogad ēkai tika noņemts 
dēļu apšuvums, ir nomainīti vai 
protezēti bojātie pakkoki, ieklāta 
t.s. vēja barjera un uzlikts jauns 
apšuvums. Restaurētas durvis 
un logu rāmji. Projekts ietver arī 
tādus darbus kā stiprināt un ap-
mest pamatus, paaugstināt grunts 
līmeni un izveidot sistēmu, lai 
lietusūdens nekrātos ap māju, bet 
tiktu novadīts uz Alekšupīti, kā arī 
uzlikt jaunas notekcaurules, kas 
atbilst vecpilsētas prasībām. Lai 
namā var ērti iekļūt jebkurš, ir 
paplašināta ieejas platforma, tapis 
pieliekams panduss.

Viss izmaksājis 32 140 eiro: ar 
Lauku atbalsta dienesta starpnie-

cību no Eiropas Lauksaimniecī-
bas fonda lauku attīstībai saņemti 
28 926 eiro, no pašvaldības – 10% 
jeb 3214 eiro. Papildu izdevumi 
radušies, dažādus kabeļus no 
fasādes noņemot un jaunus ierī-
kojot tā, lai ir ugunsdroši. Par to 
draudze maksājusi pati.

Fasādes atjaunošanai būvpro-
jektu izstrādājuši arhitekti Aldis 
un Anita Orniņa (A projekti), darbu 
paveicis Kuldīgas uzņēmums Nova 
Safs, būvuzraugs – Jānis Cinis.

Vēl pabeigts kārtējais darbs baz-
nīcas atjaunošanā. Daudzi logi un 
durvis restaurētas jau iepriekš, un 
šai reizei bija palikuši pieci pirmā 
stāva logi, dienvidu puses sānu 
ieejas un sakristejas durvis. Tam 
kopā 10 400 eiro saņemts no Valsts 
kultūrkapitāla fonda (4000 eiro), 

Rietumu bankas labdarības fonda 
(1400 eiro) un novada pašvaldības 
(5000 eiro). Darbu paveicis gald-
nieks Mārtiņš Mednieks.

Aktīvi darbojoties Sv. Annas 
draudzes atbalsta biedrībai un 
citiem draudzes ļaudīm, te rea-
lizēts jau neskaitāmais projekts. 
Kopš 2012. gada dievnamā un 
citos īpašumos ieguldīti un no 
visdažādākajiem avotiem iegūti 
284 000 eiro. Viens no lielākajiem 
guvumiem bijis kāds ārzemju 
tautiešu ziedojums – 55 000 eiro, 
kas izlietoti baznīcas grīdai.

Tomēr milzīgs un steidzams 
darbs – dievnama torņa remonts – 
vēl priekšā. Pēc aptuvenām ap-
lēsēm vajadzēs vismaz 200 000 
eiro. Pāris gadu tam jau tiek 
vākti ziedojumi. Bet cerībā uz 

Pašvaldība piecus gadus tos 
nomās operatīvajā līzingā, un 
kopā tas maksās 70 450 eiro (bez 
PVN). 

iepriekšējie nolietoti
Kabiles pagasta vadītāja Elīna 

Ose ceturtdien sacīja: „Līdz šim 
braucām ar ļoti nolietotu Ford 
Transit busiņu. Tas ļoti bieži atradās 
servisā. Novembra sākumā saplīsa 
pavisam. Visu novembri esam 
aizlienējuši no Kurmāles pagasta, 
tāpēc šis ir mūsu Ziemassvētku brī-
nums. Rīt busiņš jau vedīs bērnus 
uz skolu. No rīta šoferis nobrauc 
ap 70 kilometriem. Bet mēs vēl 
trīs reizes nedēļā vedam Kabiles 
pamatskolas bērnus uz mūzikas 
skolu Kuldīgā. Kopumā nobraukt 
sanāk ļoti daudz.”

Mikus Šulcs par skolēnu auto-
busa šoferi Kabilē strādā gadu un 

par jauno mikroautobusu priecājas: 
„Līdz šim braucu ar vecu – kāds 
bija, ar tādu bija jāiztiek. Visam 
jau pielāgojas, bet tagad noteikti 
būs labāk. Dienā nobraucu vairāk 
nekā 100 kilometru.”

Vārmes pagasta vadītāja Lelde 
Ose: „Esam ieguvuši jaunu mikro-
autobusu vecā vietā, jo tam ir vairāk 
nekā 20 gadu. Tas nobraucis vairāk 
par 650 tūkstošiem kilometru. Izrū-
sējis, vecs un pēdējos gados bieži 
bija jāremontē. Jauno izmantosim 
pamatskolas vajadzībām. Reizi ne-
dēļā skolēnus vedam arī uz baseinu, 
reizēm uz olimpiādēm un skolotā-
jus uz mācībām. Mikroautobusam 
sanāk nobraukt ap 30 kilometriem 
dienā.”

nav sajūsmā
Pērn jauni autobusi Iveco ar 

19 vietām iegādāti Īvandes un 

Gudenieku pagastam. Gudenieku 
pārvaldes vadītāja Daina Bērende 
stāsta, ka pirms gada iegūtais 
kalpo labi: „Protams, ir arī jālabo, 
jo mums ir tikai grantētie ceļi, bet 
autobuss ļoti labs. Vecajā nebija 
siltuma, šajā ir, un tas svarīgi. 
Ceļš tagad labs, bet, ja pieturēsies 
mitra ziema, tad nebūs.”

Īvandes autobusa šoferis Mod-
ris Jancis saka, ka par firmas 
Iveco autobusiem neko labu nevar 
pateikt: „Nemitīgi ir elektronikas 
problēmas. Šie nav domāti mūsu 
apstākļiem – tie vairāk piemēroti 
Itālijas dienvidiem. Ja pie 20 tūk-
stošu kilometru nobraukuma ne-
tur amortizatori, tas nav normāli. 
Ar veco autobusu bija problēmas 
un ar šo arī ir. Pagasta ceļi pašlaik 
ir labā stāvoklī.”

Lāsmas Reimanes 
teksts un foto

šoreiz noziegumu bijis mazāk 
No 21. līdz 28. novembrim Valsts policijas Kuldīgas iecirknī 

reģistrēts 61 notikums, un tas ir par diviem desmitiem mazāk 
nekā citās nedēļās. Deviņos kriminālprocesos sākta izmeklē-
šana.

Iecirkņa priekšnieks Normunds Aleckis stāsta, ka divi krimi-
nālprocesi saistīti ar miesas bojājumiem: „Viens gadījums bija 
Kuldīgā, otrs – Rumbas pagastā. Divas izmeklēšanas sāktas par 
zādzībām tirdzniecības vietās un divas – par zādzībām, iekļūstot 
privātīpašumā Rumbas un Vārmes pagastā. Alsungā konstatēta 
patvaļīga koku ciršana.”

Trīs pirmstiesas izmeklēšanas esot pabeigtas, lietas nosūtītas 
prokuratūrai, lai sāktu kriminālvajāšanu. Tās ir par zādzību no 
tirdzniecības vietām, automašīnas vadīšanu reibumā bez tiesībām 
un par zādzību, iekļūstot ēkā.

Par sabiedriskās kārtības ignorēšanu uzrakstīti pieci administra-
tīvā pārkāpuma protokoli, un tas arī ir mazāk, nekā šādā periodā 
ierasts. 51 protokols – par satiksmes noteikumu pārkāpumiem, 
vairums par ātruma pārsniegšanu.

Jolanta Hercenberga

Draudzes nams uzposts un pielāgots visiem

tā nesen izskatījās kuldīgas sv. annas draudzes māja, ar īpašu ieklājumu 
pasargājot to no vēja un pēc tam atjaunojot dēļu apšuvumu.

valsts atbalstu šī vajadzība šogad 
tiks pieteikta sakrālā mantoju-
ma saglabāšanas programmai. 
Latvijā tā ieviesta pērn, kad 28 
baznīcām sadalīts miljons eiro, 

šogad naudas tai nebija vispār, bet 
nākamajam gadam bija plānots 
atvēlēt pusmiljonu.

Dina Poriņa
Lāsmas Reimanes foto

kā kalpos jaunie mikroautobusi 

Pagasta pārvaldes kabilē un Vārmē saņēmušas jaunus mikroautobusus 
Volkswagen Caravelle LR.

kuldīgas novada pašvaldība kabiles un Vārmes pagasta 
pārvaldēm nodevusi deviņvietīgus mikroautobusus 
Volkswagen Caravelle LR skolēnu pārvadāšanai.

Rasas vietā Šēle
No 1. decembra kuldīgas attīstības aģentūru (kaa) vada kaspara Rasas 
vietniece Dace Šēle. līdzšinējais vadītājs savukārt kļūs par viņas vietnieku.

Pirms sēdes, kurā novada de-
putāti lēmumu pieņēma, domes 
priekšsēde Inga Bērziņa Kurzem-
niekam pastāstīja: „Esam saņē-
muši Kaspara Rasas iesniegumu. 
Viņš vairs nevēlas tik atbildīgu 
amatu, kurā jāpārrauga viss pla-
šais attīstības un investīciju pro-
jektu lauks. Viņa izvēle ir vairāk 
darboties ar plānošanu un dažādu 
stratēģiju izstrādi. Tā mums bieži 
pietrūkst.”

Domes sēdē D.Šēle uzsvēra: 
„Kaspars Rasa ir pelnījis klāt-
esošo aplausus, jo viņa vadībā 

Kuldīgas attīstības aģentūra kopš 
2007. gada no Eiropas Savienības 
fondiem un citiem atbalsta instru-
mentiem pašvaldībai piesaistījusi 
vairāk nekā 50 miljonus eiro.” 
K.Rasa piebilda, ka nekur tālu 
projām neaiziet un kopīgais darbs 
turpināsies.

D.Šēle kopš 2015. gada bijusi 
vietniece, pirms tam aģentūrā 
strādājusi par projektu speciālis-
ti. Vēl viņa strādājusi Kurzemes 
plānošanas reģionā par plānotāju 
un plānošanas nodaļas vadītāju. 
D.Šēlei ir sociālo zinātņu baka-

laures grāds ekonomikā un ma-
ģistres grāds telpiskās attīstības 
plānošanā.

KAA galvenie uzdevumi ir 
plānot teritorijas attīstību, iz-
strādāt pašvaldības investīciju 
projektu dokumentus un veicināt 
uzņēmējdarbību, uzturot saikni 
starp deputātiem, pašvaldības 
amatpersonām un uzņēmējiem, 
sekmējot investīcijas un jaunu 
darba vietu veidošanos. Pašlaik 
tur strādā 13 cilvēku.

Inguna Spuleniece
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Lasītāja rosināts temats

n Zaļumsaimniecība 
Zāliena pļaušana, puķu 
stādījumu veidošana un 
kopšana, dzīvžogu cirpšana, 
kapsētu uzturēšana un 
paplašināšana, kapa 
vietu reģistrācija, pilsētas 
strūklaku apkope, 
stacionāro un pārvietojamo 
tualešu tīrīšana.

Zaļumsaimniecības pārziņā 
ir 1 345 910 m2: 
zālieni – 595 738 m2, 
kapsētas – 144 199 m2, 
celiņi, laukumi – 34 777 m2, 
Pilsētas dārzs – 24 700 m2, 
stādījumi – 10 072 m2, 
cita teritorija – 536 424 m2.

n Īpašumu 
apsaimniekošana
348 mājas,
4272 dzīvokļi,
43 pašvaldības mājas,
1071 pašvaldības dzīvoklis,
20 ēkas ar neapdzīvojamām 
telpām.

Kas ir KKP vēderā?
Kurzemnieka lasītāji bieži izsaka pārmetumus pašvaldības uzņēmumam 
Kuldīgas komunālie pakalpojumi (KKP). Visbiežāk par nepadarītajiem vai slikti 
paveiktajiem pienākumiem, arī par augstu maksu. Bet izskan arī jautājums, cik 
un kādi cilvēki pieņemti darbā, kāpēc KKP biroja ēka Pilsētas laukumā kļuvusi 
tik nepieejama un tālruņi – nesazvanāmi. tādēļ Kurzemnieks gāja lūkot, kas 
atrodas aiz apmeklētājiem slēgtajām biroja durvīm.

KKP vadītājs Pēteris Gobzemis, kurš amatā strādās 
vēl tikai mēnesi, teic: gan jau jaunais vadītājs Artis 
Roberts, kurš KKP vadīs vienlaikus ar uzņēmumu 
Kuldīgas siltumtīkli, ieviesīs kādas pārmaiņas, bet 
ne kardinālas. Vismaz viņa laikā ieviestā kārtība, ka 
pie speciālistiem var nonākt, tikai piesakoties klientu 
zālē, mainīta netikšot, domā P.Gobzemis.

Viss sākas ar klientu zāli
„Klientu apkalpošanas zāle atrodas pirmajā stāvā, lai 
apmeklētājiem vienkāršāk un ērtāk. Šeit var iebraukt 
arī māmiņas ar ratiņiem, var iekļūt cilvēki ar kustību 
traucējumiem. Abas darbinieces visu izskaidros. 
Daudzi cilvēki kāpj augšā pa taisno un tad uztrau-
cas, ka nevar tikt iekšā un kā tiks ārā,” P.Gobzemis 
norāda uz durvīm, kuras katram klientam vajadzētu 
vērt pirmās. 

Iedzīvotāji Kurzemniekam jautājuši: „No kā viņi 
baidās, ja tā ieslēgušies?” Uz to P.Gobzemis atbild: 
„Mēs nebaidāmies, bet darbu organizējam tā, lai 
sniegtu labus pakalpojumus. Ja pie apsaimniekotāja 
kāds visu laiku virina durvis un kaut ko prasa tādā 
brīdī, kad speciālists rēķina nākamā gada izdevumus 
vai raksta protokolu, darbs ir daudz sliktāks. Parasti 
90 procenti jautājumu tiek atrisināti klientu apkalpo-
šanas zālē. Pārējos gadījumos jāvienojas par laiku, 
kad tikties ar apsaimniekotāju.”

Pārmetumu par vienmēr aizņemto tālruņa numuru 
P.Gobzemis pieņem, solot, ka tādas situācijas kļūs 
aizvien retākas.

Trūkst elektriķu
Visiem 206 darbiniekiem sanākt kopā izdodas reti, 
jo darba vietas atrodas dažādās pilsētas vietās. 
Kapu pārvaldnieki ir trijos Kuldīgas kapos, zaļum-
saimniecībai savs štābiņš pie estrādes – šķūnītis, 
kurā nolikt darbarīkus un ziemā iedzert siltu tēju. 
Dārzniecības ielā darbojas transporta un atkritumu 
apsaimniekošanas daļa, bet Ventspils ielā bāzējas 
īpašumu apsaimniekošanas un būvniecības daļa, tur 
atrodas arī galdniecība. „Mums ir visi darbinieki, lai 
pakalpojumus nodrošinātu. Cilvēki labprāt izvēlas 
te strādāt, jo ir visas sociālās garantijas, veselības 
apdrošināšana un ērču potes zaļumsaimniecībā strā-
dājošiem. Darbs nav viegls – dažādos laika apstāk-
ļos, vietās un situācijās. Sertificētu elektriķu mums 
trūkst, bet to trūkst visur,” uzskaita P.Gobzemis. 

Kas strādā lielajā mājā
Lasītāju bieži uzdots jautājums – cik cilvēku sēž 
lielajā biroja mājā. Daudzi pārliecināti, ka štati 
noteikti ir uzpūsti. 

KKP darbinieki skaidro, ka viņu kabineti ir tikai 
otrajā stāvā. Pirmajā stāvā atrodas Valsts sociālās 
apdrošināšanas aģentūra un pašvaldības nekustamo 
īpašumu nodaļa. Trešajā – Pārtikas un veterinārais 
dienests, Valsts zemes dienests un citi nomnieki.  

P.Gobzemis atbild, ka KKP birojā strādā 25 
cilvēki. Tie ir apsaimniekotāji trim ēku grupām: 
nosacītajām jaunajām mājām, vecpilsētai un mājām 
pagastos. Katrā grupā strādā apsaimniekotājs un 
palīgs. Jautāts par viņu izglītību, vadītājs skaidro, 
ka uzņēmumā jābūt vienam speciālistam ar izglī-
tību tieši apsaimniekošanā. Tā ir Inga Burkēvica. 
Pārējie darbinieki to apgūstot mācībās un pieredzes 
apmaiņā. „Ne vienmēr izglītība nosaka to, kā cilvēks 
strādās. Svarīgākā ir vēlme darbu darīt labi un spēja 

Kādēļ par KKp vadītāju bez konkursa paredzēts iecelt Kuldīgas siltumtīklu (KS) 
vadītāju arti robertu?

Atbild novada domes priekšsēde Inga Bērziņa: 
– Viņš ir KKP valdē. Tad konkurss nav jāsludina. Ja viens loceklis aiziet, pienākumus var pildīt otrs. Mums 

ir iecere noslēgt līgumu ar kādu konsultāciju kompāniju, lai KKP tā padziļināti papēta vairākas pozīcijas, dodot 
vērtējumu, vai resursu taupības nolūkā ir lietderīgi abas kapitālsabiedrības apvienot. Tas varētu prasīt apmē-
ram pusi gada. Pārejas periodā saprastu, vai KKP un KS ir apvienojami – cik no tā ieguvumu. Ja ir, tad Artis 
Roberts vadīs abas, bet likums pieļauj, ka tik lielā kapitālsabiedrībā ir divi valdes locekļi. Tad uz otra valdes 
locekļa amatu tiktu rīkots konkurss. Ja lietderīgāk būtu neapvienot, tad Artis Roberts izvēlētos vienu, vistica-
māk, KKP, bet uz KS valdi tiktu sludināts konkurss. Arī uz otra KKP locekļa amatu konkurss tiktu sludināts. 

Šobrīd neizsludinām, jo no 1. janvāra daudz kas mainās likumos saistībā ar kapitālsabiedrībām. Pēc KKP 
izpētes varētu labāk saprast, kāda izglītība un padziļinātas zināšanas vajadzīgas otram valdes loceklim, rast 
atbildes uz jautājumiem, kas radīsies saistībā ar likumu izmaiņām. 

Kuldīgas komunālo pakalpojumu (KKp) klientiem ir pieejams savas mājas uzturēšanas un 
apsaimniekošanas darbu tāmes kopsavilkums 2020. gadam.

• Tāmes rakstītas tā, lai nākotnē būtu iespējams veidot apsaimniekošanas maksas līdzekļu uzkrājumu 
mājām nepieciešamo darbu veikšanai un ikdienas uzturēšanai.
• Lai nerastos dažādi pārsteigumi, KKP speciālisti aicina pie apsaimniekotāja savlaicīgi un detalizēti 
iepazīties ar savas mājas pārvaldīšanas tāmi. ja izstrādātajās tāmēs nav norādīts kāds, pēc īpašnieka 
viedokļa, aktuāls remonts, dzīvokļu īpašniekiem jālemj par tā uzkrājuma veidošanas sākšanu.

no 1. janvāra tiks paaugstinātas izmaksas par māju pārvaldīšanu un administratīvajiem 
pakalpojumiem (ēku tehnisko uzraudzību, finanšu uzskaiti, juridiskajiem pakalpojumiem, parādu piedziņu, 
lietvedību, administratīvās ēkas uzturēšanu, informācijas un tehnoloģiju u.c. pakalpojumiem), diferencējot tās 
pēc dzīvojamās platības:

•  mājām virs 1500 m² – administrācijas maksa 7 centi/m²;
•  mājām no 600 līdz 1500 m² – 11 centu/m²;
• mājām no 300 līdz 600 m² – 13 centu/m²;
• mājām zem 300 m² – 14 centu/m² vai ne mazāk kā 25 eiro/mēnesī.

komunicēt,” pārliecināts vadītājs. „Kur 
likums vai Ministru kabineta noteikumi 
izglītību prasa, tur tā ir nodrošināta.”

Birojā strādā arī 17 administrācijas 
darbinieki. Starp tiem ir uzņēmuma va-
dītājs, sabiedrisko attiecību speciāliste, 
grāmatveži, ekonomists, personāldaļas, 
klientu apkalpošanas un IT speciālisti.

Lai atnāk vairāk
Kāpēc dzīvokļu īpašnieku sapulces 
notiek laukā, aiz mājas stūra vai kāpņu 
telpā, grib zināt iemītnieki. P.Gobzemis 

atbild: pieredze rādot – ja sapulces tiek 
rīkotas Pilsētas laukuma ēkā, Mārtiņzā-
lē, apmeklējums ir daudz mazāks. „Ja 
mēs negribētu ar iedzīvotājiem tikties, 
sapulces varētu formāli rīkot šeit. Pie 
mājas no dzīvokļiem iznāk daudz vai-
rāk. Mums svarīgāks tas, lai lēmuma 
pieņemšanā piedalās pēc iespējas vairāk 
īpašnieku, nevis komforts,” skaidro 
uzņēmuma vadītājs.

Kas cilvēkus kaitina
P.Gobzemis atzīst, ka daudz problēmu sa-

gādājusi pāreja uz citām datorpro-gram-
mām, kad rēķini iznākuši kļūdaini un cil-
vēkiem bijis daudz jautājumu. Pamazām 
situācija mainoties. „Mums ir 11 700                                                                                   
aktīvo klientu. Viņi bija ievadīti dažā-
dās datu bāzēs, kādam bija nepareizs 
personas kods, citiem ir vienāds vārds 
un uzvārds, bet programma to nesaprot. 
Kamēr visu precizējām, saliekot vienā 
programmā, pagāja laiks. Bet nākotnē tā 
būs ekonomija.” P.Gobzemis mudina: ja 
ir vēl kādi jautājumi, noteikti jāsazinās 
ar klientu apkalpošanas speciālistiem.

Vēl varot rasties nesaprašanās pēc avārijas dienesta 
speciālistu izsaukšanas, jo pakalpojums ir dārgs. Tāds 
dienests KKP darbojas nesen, un to drīkst izsaukt arī tie, 
kuru mājas šis uzņēmums neapsaimnieko. P.Gobzemis uz-
skata, ka šāds pakalpojums nevar būt lēts, tādēļ iedzīvotāji 
aicināti izvērtēt, kad tā ir avārija, bet kad izsaukums var 
pagaidīt. Viņš arī rosina caurulēm uzmanību pievērst jau 
tad, kad tās vēl nav pārsprāgušas. „Ja dzīvoklī vai uzņē-
mumā pēkšņi gadās avārija – applūst istaba, aizdambējas 
kanalizācija, mājai uzkrīt koks vai naktī izsists logs, tad 
avārijas dienestam var zvanīt, bet jāsaprot, ka par to būs 
jāmaksā. Ja ūdens nopludinās apakšējo dzīvokli un par tā 
remontu nāksies maksāt, tad 40 eiro par avārijas brigādes 
darbu nešķitīs daudz. Ja nu ūdens pil pa pilītei, var arī 
pieteikt meistaru un gaidīt.”

Pārmetumus, ka KKP domā tikai par peļņu, P.Gobzemis 
noraida: „Pašvaldības uzņēmumam primārais ir sniegt kva-
litatīvus pakalpojumus. Lai to izdarītu, protams, vajadzīga 
arī nauda. Tam pašam avārijas dienestam ir ceļa izmaksas, 
diennakts dežūras, vajadzīgi darbarīki, materiāli, detaļas –                                                                           
viss veido izmaksas.”

Dienesta izdevumi neesot mazāki arī tad, ja avārija 
notikusi pašu KKP apsaimniekotā mājā ārpus dzīvokļa. 
To nākas segt no nama uzkrājuma. P.Gobzemis neuzskata, 
ka tā būtu apsaimniekotāja atbildība: „Esam mūsu mājām 
izsūtījuši nākamā gada darbu tāmes. Kā profesionāli 
apsaimniekotāji tajās esam iekļāvuši to, kas mājā jādara. 
Sapulcēs daudz diskutējam, un iedzīvotāji bieži nolemj, ka 
to nedarīs. Ja cilvēki ar sapulces lēmumu kaut ko no tāmes 
būs izsvītrojuši, tad, protams, mēs to nedarīsim. Plānotais 
darbs tas nebūs, bet, vai drīz tā nebūs avārija, to redzēsim.” 

Pakalpojumus sadārdzina cenas tirgū, darba algu 
pieaugums un apsaimniekotājiem pieaugošās prasības 
valstiskā līmenī.

Par kolektīvu un tradīcijām
Kolektīvs esot stabils, tomēr notiek arī darbinieku maiņa. 
Gads bijis zīmīgs ar to, ka īpašumu daļā nākuši klāt jauni 
un enerģiski cilvēki. P.Gobzemis priecājas: maiņa bieži 
notiek tāpēc, ka māmiņas dodas bērnu kopšanas atvaļinā-
jumā. „Pērn Ziemassvētkus rīkojām 56 bērniem, šogad –                                                                                                           
71, lai gan sveicam bērnus tikai līdz desmit gadiem.”

Jautāts par citām tradīcijām, viņš nosauc uzņēmuma 
gada balli. Tā jau nosvinēta novembra vidū – kad lapas 
savāktas, bet sniegs vēl nav sācies. Parasti sanākot ap 80 
cilvēku. Ballē tiek teikts paldies par labi paveikto ikdienas 
darbu, kā arī par dažādiem jauninājumiem.

Kolektīvs piedalās sporta spēlēs ar līdzīgiem uzņēmu-
miem, rīko arī savējās. „Pasportojam, parunājam, nefor-
mālā gaisotnē bieži atrisinām kādu sasāpējušu problēmu, 
kas, staigājot no viena kabineta uz otru, tik viegli nerisi-
nās,” teic P.Gobzemis. Par pašu naudu organizējot laivu 
braucienus, ceļojumus. Svarīgi esot atrast cilvēkus, kuri 
gatavi organizēt – meklēt lētāku biļeti, labāko galamērķi, 
naktsmītni.

Kuldīgas komunālo pakalpojumu vadītājs Pēteris Gobzemis pēc desmit gadu 
darba decembra beigās no uzņēmuma aizies, lai pievērstos privātajam 
biznesam.

Klientu zālē tiekot atrisināti 90% apmeklētājiem 
sasāpējušo problēmu.

Visiem KKP 
namu apsaim-
niekotājiem 
ir gan karte 
ar fotogrāfiju, 
vārdu un 
uzvārdu, gan 
koša vējjaka 
ar uzņēmuma 
logo. tas 
tāpēc, lai 
iedzīvotāji 
justos 
drošāk, kad 
nepazīstami 
cilvēki klauvē 
pie durvīm.

KKP birojā atjaunota mazā zāle, kurā kādreiz bijusi dzimtsarakstu nodaļa, vēlāk –                                                                                                                                                
Kuldīgas rajona padomes sēžu zāle. tā bieži tiek iznomāta semināriem un 
citiem pasākumiem. atjaunota arī vitrāža otrā stāva gaitenī.

Strādā 206 darbinieki:
• īpašumu apsaimniekošanā – 53 
(tajā skaitā seši autoostā, trīs tirgū, septiņi 
projektēšanā);
• ielu un laukumu apsaimniekošanā – 50 
(42 sētnieki, astoņi ielu remontā);
• būvniecībā un remontā – 34;
• tehniskajā bāzē un apsaimniekošanā – 29;
• zaļumsaimniecībā – 23;
• administrācijā – 17.

PAR KKP
Uzņēmums darbojas kopš 
1945. gada, bet kopš 2003. gada ar 
nosaukumu Kuldīgas komunālie pakalpojumi.
Kapitālsabiedrības īpašnieks ir novada 
pašvaldība.

Ar apsaimniekotājiem iedzīvotājiem iespējams tikties 
Kuldīgā, Pilsētas laukumā 2, (iepriekš piesakoties pa tālruni 63321963) pieņemšanas laikos: 
pirmdienās no 14.00 līdz 18.00, ceturtdienās no 9.00 līdz 12.00.

darbības jomas

Klientu apkalpošanas zāle 

tālr. 63321963.
avārijas dienests 
tālr. 63322833. 
maksa par izsaukumu – no 42,35 eiro. 

n Atkritumu apsaimniekošana
(Kuldīgā un pagastos)

Sadzīves atkritumi – 17,35 eiro/m3: mazā konteinera (0,24 m3) izvešana – 4,16 eiro, 
lielā (1,1 m3) – 19,09 eiro, oranžie atkritumu maisi (100 l; 0,1 m3) – 1,74 eiro.

Šķirotie atkritumi: privātmājās 240 l konteiners – 2,21 eiro, šķiroto atkritumu 
laukumos un Kuldīgā, Dārzniecības ielā 9, – bez maksas.

dārzniecības ielā atkritumus var nodot: pirmdienās 9.00–12.00 un 13.00–19.00, 
otrdienās, trešdienās, ceturtdienās, piektdienās 9.00–12.00 un 13.00–16.00, 
sestdienās 9.00–12.00.

novadā izveidotas 67 vietas šķirotajiem atkritumiem. Viena – vidēji 349 cilvēkiem 
(ministru kabineta noteikumi paredz, ka vienai jābūt vidēji uz 700 iedzīvotājiem).

Būvgruži
Konteiners tīrajiem būvgružiem (apmetumam, ķieģeļiem, betonam u.c.) 
78,65 eiro/m3 vai 39,33 eiro/4m3 līdz piecām dienām. nomas maksa, 
sākot ar sesto dienu, – 3,63 eiro dienā, transports – 1,38 eiro/km.

Jauktajiem (riģipsim, siltināmajam materiālam, lielgabarīta atkritumiem u.c.) – 
237,21 eiro/8m3 vai 118,61 eiro/4m3. nomas maksa, sākot ar sesto dienu, – 3,63 eiro 
dienā, transports – 1,38 eiro/km.

Bīstamie 
Var nodot Dārzniecības ielā 9:
dienasgaismas lampas (no privātpersonas gadā 10 gab. par velti, katra nākamā – 
25 centi, juridiskajām personām – 25 centi no pirmās spuldzes);
akumulatorus;
baterijas;
nolietotas autoriepas (četras gadā, pieci eiro).
par citiem jāvienojas.
elektropreces var nodot Dārzniecības ielā 9 bez maksas.

Lasītāja rosināts temats
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„Māksla uz sienām 
bieži asociējas 
ar grafiti, kas 
ir tikai viena 

apgleznošanas 
tehnika. Bet 

iecerētos 
gleznojumus 

veidotu profesionāli 
mākslinieki.” 

IDEJA

KĀ PUZLES 
GABALIŅI

Muižas kompleksā pirms di-
viem gadiem agrākā grausta vietā 
uzbūvēts viesnīcas otrais korpuss 
Sport Hotel Virka. Novembrī uz 
gala sienas tapis liels gleznojums 
ar kaķi un peli. 

K.Bergmanis stāsta, ka ideja 
apgleznot uz pagalmu vērsto sie-
nu bez logiem un durvīm viņam 
bijusi jau iepriekš, un notikumi 
salikušies kā puzles gabaliņi. 
A.Gustovskis ieteicis sākt sienu 
apgleznošanu pilsētas jaunajā 
daļā, lai veidotos vēl viens tūris-
ma maršruts, un Kaspars aicinājis 
pirmajam mēģinājumam izman-
tot šo ēku. Piedāvājis arī viņam 
piederošo Priedaines daudzdzī-
vokļu māju Upmaļi vai sienu 
Ventspils ielas 17. nama pagal-
mā, bet tās pie saviem gleznoju-
miem, iespējams, tikšot nākotnē. 

Iepriekš K.Bergmanis domājis 
attēlot kāda vecmeistara gleznu. 
Pieļāvis arī modernisma izpaus-
mes, un, kad apskatījis mākslas 
skolas audzēkņu skices, nolēmis, 
ka tas būs kaķis. Viens nedaudz 
līdzinājies muižā dzīvojošajam 
Robertam. Runcis nofotografēts, 

bilde aizsūtīta uz mākslas skolu, 
un tā radusies skice stilizētajam 
kaķim un pelei. Kasparu prie-
cē tas, ka izpildītājas ir vietējās 
mākslinieces, arī ideja par sienu 
gleznojumiem Kuldīgā viņam 
patīk.

KAĶIS – 
INDIVIDUĀLISTS

Roberts muižā jūtoties labi, jo 
tur ir vienīgais dzīvnieks, tāpēc tā 
mīlēts un lutināts, lai pret uzma-
nības trūkumu vairs neprotestētu, 
kā to darījis iepriekš. „Vairs nav 
tādu uzvedības problēmu, kuru 
dēļ tas no mājas Pils ielā pārvests 
uz dzīvi muižā,” stāsta Kaspars. 
„Tas ir tīrasiņu bengālietis un 
liels individuālists. Mums mājās 
nekad nav bijis tikai viens dzīv-
nieks – vidēji pieci seši. Rober-
tam tas nepatika. Viņš izjuta uz-
manības deficītu un protestēja tā, 
ka pacēla asti, un tajā brīdī visi 
kliedza un viņu ķēra. Kaķim tas 
bija interesanti, bet mums ne.

Otrs iemesls, kāpēc nolēmām 
deportēt uz muižu, bija bailes, 
ka Roberts varētu pazust. Viņš 
ir ļoti drošs, Pilsētas dārzā bija 
pazīstams, jo regulāri staigāja un 

PILSĒTA KĀ MĀKSLAS GALERIJA
„Ar laiku Kuldīgas jaunākā pilsētas daļa, kurā ir daudzdzīvokļu mājas, varētu būt kā brīvdabas mākslas galerija. Uz ēku sienām 
būtu profesionālu mākslinieku darbi, šeit tiktu rīkoti mākslas festivāli,” ar tādām nākotnes iecerēm dalās Kuldīgas novada domes 
inovāciju, tūrisma un sabiedrības integrācijas projektu galvenais eksperts Artis Gustovskis.
Virkas muižā uz viesnīcas jaunā korpusa jau apskatāms pirmais ārsienas gleznojums, kas varētu būt aizsākums šādai pilsētvidei.

DAUDZVIET TĀ JAU DARA
A.Gustovskis stāsta, ka ideja 

ieviest māju sienu gleznojumus 
aizgūta no ārzemēm. Viņš pabijis 
vairākās tādās dažādu valstu pilsē-
tās: „Polijā, Vācijā, Portugālē, arī 
citviet. Eiropā ir virkne vietu, kur 
jaunajās pilsētas daļās, kurās nav 
ne senu, ne dizainisku ēku, tiek 
veidoti sienu gleznojumi. Islandē 
ir maza pilsētiņa, kas pirms ga-
diem sāka rīkot šādu gleznojumu 
festivālu, un tas attīstījies kā labs 
tūrisma piedāvājums. Ir izveidots 
tūrisma buklets, kurā parādīts, kā 
sienu mākslas galeriju apskatīt. Ir 
tādas vietas, kur tā sagleznots, ka 
brīvu sienu vairs nav. Tad to turpi-
na uz jumtiem – gleznojumus var 
redzēt no lidmašīnām, helihopte-
riem, droniem. 

Latvijā īsti tas vēl nav ienācis, 

bet ir virkne labu piemēru, kur 
pa kādam gleznojumam īstenots: 
Aizputē, Saldū, Rīgā. Tukumā no-
lemts katru gadu pilsētu papildināt 
par vienu sienas gleznojumu. Mēs 
arī varam uz to iet.

Svarīgi, ka tos veido profesio-
nāli mākslinieki. Bieži cilvēkiem 
māksla uz sienām asociējas ar 
grafiti, kas ir tikai viena apglezno-
šanas tehnika. Visbiežāk profesio-
nālu gleznojumu uz mājām klāj ar 
rulli, pūš ar gaisa strūklu, piekrāso 
ar otu. Šīs tehnikas var kombinēt ar 
grafiti, kas mums pazīstamāks, jo 
tādā puišeļi nereti uz sienas raksta 
sliktus uzrakstus. Manis iecerētie 
gleznojumi nekādā gadījumā nav 
domāti tādi.”

VIETĒJO AUTORU DARBS
A.Gustovskis uzskata, ka šī ideja 

ar laiku varētu izveidoties kā jauns 
tūrisma piedāvājums, kas Kuldī-
gā vēl piesaista viesus. „Mums ir 
skaista vecpilsēta, kas tiek veidota 
atbilstoši UNESCO prasībām. Sa-
vukārt, kad cilvēks iziet ārpus tās, 
redz padomju mantojumu. Mums 
ir daudz tehnisku ēku, tostarp kat-
lumāju, arī daudzdzīvokļu māju, 
kas dizainiski pilnveidojamas. 
Citviet mākslas pilsētās, par kādu 
grib kļūt arī Kuldīga, šādi rasts ri-
sinājums vidi veidot skaistāku, tiek 
rīkoti mākslas festivāli.

Gleznojums Virkas muižā bija kā 
pilotprojekts, kurā sapratām, kā tas 
izdarāms tehniski, kādas ir izmak-
sas. Darbs maksāja aptuveni 2000 
eiro. Projektu īstenojām konkursā 
Darīsim paši un ieguvām privāto 
sponsoru līdzfinansējumu. Kul-
dīgā vietējiem māksliniekiem vēl 

nav lielas pieredzes šādā darbā. Tas 
ir specifisks – tiek izmantots pacē-
lājs, stalažas. Ar rullīšiem un otām 
to gleznoja vietējās mākslinieces – 
Kuldīgas Mākslas un humanitāro 
zinību vidusskolas skolotājas Ina 
Ozola un Iveta Goldberga.

Tālākā nākotnē sienu apglez-
nošanas rezultāts plānots tāds, ka 
cilvēks atbrauc uz Kuldīgu un do-
das ne tikai uz pilsētas veco daļu, 
bet arī uz jauno un ieplūst tajā kā 
brīvdabas mākslas galerijā. Katrai 
otrajai vai katrai mājai ir stāsts, kas 
atklājas sienas gleznojumā.”

Būvvaldes vadītāja Jana Jākob-
sone papildina, ka galerijas ideja 
šķiet interesanta, bet tā vēl būs 
apspriežama ar iedzīvotājiem, kad 
kāds sienu gleznojums uz daudz-
dzīvokļu mājas būs realizēts.

Gleznojuma prototips dzīvo muižā

Uz viesnīcas Virkas muiža jaunā korpusa sienas tapis Kuldīgas 
mākslinieču Inas Ozolas un Ivetas Goldbergas gleznojums, kurā 

redzamais kaķis ir te dzīvojošais Roberts. 

Roberts kā tīrasiņu bengālietis esot liels 
individuālists. Muižā jūtoties ļoti labi, jo 

šeit apkārtne ne ar vienu citu dzīvnieku 
nav jādala un par uzmanību nav jācīnās.

„Uz hoteļa sienas uzgleznotā kaķa prototips 
ir Roberts. Diezgan pazīstams Kuldīgas tēls – 
kādreiz dzīvoja Dīķa ielā 1 un Pilsētas dārzā 
komunicēja ar cilvēkiem. Nu jau gadu viņš ir Virkas 
muižas saimnieks, tādēļ attēlots lielformāta 
gleznā,” stāsta muižas īpašnieks Kaspars 
Bergmanis. 

komunicēja ar cilvēkiem. Mums 
bija kreņķis, jo kāds to mierīgi 
varēja ielikt somā un aiznest. 
Māmiņas stūma ratiņus, viņš ie-
kāpa apakšā un brauca līdz mūsu 

mājām. Tad izkāpa un meklēja 
nākamo cilvēku. Bet Virkas mui-
žas teritorija ir pietiekami plaša, 
lai te justos labi. Uzskatījām, ka 
Roberts kā muižas saimnieks 

gleznojumam ir ļoti piemērots 
prototips.”

Jolanta Hercenberga
Alberta Dintera foto
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Skatītāji var ieraudzīt dzintaru mākslā, 
dziedniecībā, literatūrā, rotās un arī apskatīt 
jūras krastā atrastos. Kuldīgas aktīvās atpū-
tas centra vadītāja Jana Bergmane atzinās, 
ka doma par tādu izstādi radusies tāpēc, 
lai 18. novembri sagaidītu patriotiskās 
noskaņās, rādot Latvijas simbolus. Turklāt 
rudens vētru laiks ir īstais brīdis uz jūras 
krastu doties dzintara meklētājiem. 

Jana pieaicinājusi palīgā kuldīdznieci 
Kristu Karlsoni, uzrunājusi Rolfu Jansonu 
no Pāvilostas Jūras rotām, kur viņš kopā 
ar dzīvesbiedri Ingrīdu apstrādā dzintaru. 
Viņš ieteicis pasaukt Ilzi Vainovsku no 
Liepājas, kura sevi dēvē par dzintara sējēju 
un māk sacietējušās priežu sveķu asaras 
atrast un iepīt aukliņās kā kulonus. Izstādes 
ideja ir izstāstīt dzintara dzīves ciklu: kā 
tas veidojas, kā to meklēt, apstrādāt, lietot.

„Cilvēki, kas izstādē piedalās, izmeklēti 
vairāk vai mazāk spontāni. Rotu meistari 
strādā dažādās tehnikās. Ilze ieteica meklēt 
kuldīdznieku stāstus. Milzīgas atsaucības 
nebija, tomēr mums ir Silvas Bendrātes 
vecāku Laimas un Riharda Bendrātu dari-
nātās rotas, Vijas Kauķes un Ilzes Svilpes 
atradumi un stāsti. Ir arī rotkaļu darbi no 
Liepājas un Siguldas. Ir Zemgales senās 
lauku sētas Everti produkcija, kurā dzintars 
tiek izmantots dziedniecībā. Ir arī dzintars 
mākslā un literatūrā,” uzskaita J.Bergmane. 

Pilnīga nejaušība
Vislielākais dzintara gabals ir J.Bergmanes 
Jūrkalnē atrastais – tas sver 126 gramus. 
Līdz pat izstādei atradējai nebija pārliecī-
bas, ka tas ir īsts. 

„Atradu pilnīgi nejauši – kādā vējainā 
marta dienā Jūrkalnē skrēju gar jūru. Starp 
apledojošiem akmeņiem ieraudzīju atšķirī-
gu. Dzeltenā krāsa bija akmenim netipiska. 
Atnesu uz darbu, kolēģes mēģināja noteikt, 
vai ir īsts. Gribēju to vest uz Dabas muzeju, 
bet nesanāca. Divus gadus stāvēja atvilkt-
nē. Kad atbrauca Ilze no Liepājas, parā-
dījām, un viņa atzina, ka ir īsts,” atceras 
J.Bergmane. „Ilze saka, ka mūsu piekrastei 
tas ir rets ieguvums. Meklēju internetā un 
atradu, ka pirms gadiem trim viens vīrietis 
Kolkā atradis 150 gramu smagu.”

Jautāta, ko ar atradumu darīs, Jana atbild, 
ka rotās nepārstrādās. Būšot smukuma 
akmens.

Aicina uz tirdziņu
14. decembrī vecajā rātsnamā tiks atvērts 
dāvanu tirdziņš. Kuldīdznieki un viesi 
aicināti satikties ar rotkaļiem. Harijs Ka-
lējs ar sievasmāti Annu rādīs, kā dzintaru 
apstrādāt senā tehnikā. Ja no šīs darbības 
radīsies pietiekami daudz dzintara putekļu, 
paredzēts rituāls, kurā tos dedzina man-
teļskurstenī. Būs pārstāvji no Evertiem, 
varēs ko iegādāties, arī I.Vainovskas rotas. 
J.Bergmane domā, ka pasākums būs netra-
dicionāls un interesants. 

Dzintara 
dzīves cikls

Inguna Spuleniece, Lailas Liepiņas foto

Ivetas Vecenānes gobelēnā Dzintara acs ieausti dzintara pavedieni. 
Darbs atzinīgi novērtēts arī Ķīnā un Amerikā. 

tā vēsta viens 
noteikums, kas 

jāievēro jūras 
krastā. Izstādē 

apskatāms 
ekipējums, kas 

palīdz atrast 
arī pašus 

smalkākos 
gabaliņus.

Līdz 20. decembrim Kuldīgas vecajā rātsnamā atvērta 
izstāde Dzintara stāsts. Tā tapusi, sagaidot Latvijas 
101. dzimšanas dienu. 

Liepājniece Ilze Vainovska Kuldīgas vecā rātsnama darbiniecēm 
uzticējusi 34 dzintara gabaliņus. Tie ierušināti dažādos jūras 
mēslos, lai parādītu, kā meklējami pēc vētras. „Kad izstāde 
beigsies, meitenēm būs īsta meklēšana, lai visus man atdotu. 
Varbūt atrodas vēl kāds,” smejas Ilze. 

Janas Bergmanes lielais 
atradums starp Vijas Kauķes un 
Ilzes Svilpes krājumiem.

Zemgales senajā sētā Everti dzintaru izmanto dziedniecībā. 
Izstādē ir eļļas uzlējums. Atklāšanā varēja nogaršot arī dzintara 
ūdeni un degvīnu. Ilze Vainovska to darinājusi, uzlejot 40 grādus 
stipru dziru un noturot piecus mēnešus. 

Bijušās kuldīdznieces Silvas Bendrātes vecāku Laimas un Riharda Bendrātu 
kaltās rotas.

„Ja redzi 
dzintara meklētāju, 

netraucē 
viņu!”

 Ilzes 
Vainovskas 
iesietie 
dzintari.

IZSTāDe



Pirmdiena, 2019. gada 2. decembris8 vaļasstundai

krustvĀrdu mīkla

grĀmata

Veidojusi Agita Leontjeva.

Konkursu atbalsta Micrec.lv

Decembra uzvarētājam 
dāvana gādāta sadarbībā 
ar salonveikalu Akcents.

valodnieks
Kurzemnieka konkursā tiek publicēti izteicieni un jēdzieni. Precīzāko skaidrojumu autori 
(var pievienot arī piemēru pilnā teikumā) ik pēc trim mēnešiem saņems balviņu.
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Veltījums neibartam 
80. jubilejā

Aivara Neibarta grāmatā Zum, zum, dzejniek! apkopotas dzejnie-
ka draugu un laikabiedru atmiņas, no kurām krietna daļa nav iepriekš 
publicētas, jo daudzi atmiņu autori jau aizsaulē. Ir arī jaunāko paaudžu 
autoru pieredzējumi, saskaroties ar tobrīd jau par mītisku tēlu tapušo 
Ņurbuli. Krājumā lasāmi daži nepublicēti A.Neibarta teksti un viena no 
nedaudzajām intervijām. 

Risinājumu gaidām līdz 4. decembrim.
Horizontāli: 1. Viengadīgs graudaugs (viena no sorgo sugām), kas sa-

sniedz 4 m augstumu; izplatīts Ķīnā u.c. 5. Cilvēkiem labvēlīgs feju karalis 
Eiropas mitoloģiskajā tradīcijā. 9. Apdzīvota vieta Talsu novadā. 11. Pa-
dziļinājums istabas sienā, niša (parasti gultas novietošanai). 12. Zemākā 
virsnieka pakāpe dažu valstu kavalērijā. 13. Smaržīga vaskveida viela, 
kas veidojas kašalotu gremošanas orgānos un kuru izmanto parfimērijā, 
arī kā kvēpināšanas līdzekli. 17. Dedzība, neatlaidība. 19. Spilgti sarkana 
vai purpursarkana krāsviela, ko iegūst no vairākām tropu kukaiņu sugām. 
20. Ziemas ābeļu šķirne, kam raksturīgi plakani, saldi augļi. 21. Skudr-
ezis. 24. Daudzvērtīgs spirts, bezkrāsaina, salda, kristāliska viela, pārtikas 
piedeva E967, mitrumuzturētājs, stabilizētājs; lieto par saldvielu diabē-
tiķu uzturā, izmanto ķīmiskajā rūpniecībā. 26. Miera dieviete romiešu 
mitoloģijā. 27. Latviešu brīvības cīnītājs un ievērojams PSRS okupācijas 
laika disidents (1931–1988). 31. Virziens tēlotājā mākslā 20. gs. sākumā, 
kas reālās pasaules atveidu shematizēja, izmantojot ģeometriskus lauku-
mus un apjomus. 33. Spāņu tautastērpa daļa – īsa jaciņa bez piedurknēm. 
34. Augi vai dzīvnieki, kas sastopami tikai kādā noteiktā ģeogrāfiskā ap-
gabalā. 35. Aplis, riņķis. 36. Polijas prezidents (1990–1995), elektriķis, 
strādnieku kustības aktīvists un politiķis (1943).

Vertikāli: 2. Psiholoģisks stāvoklis, kam raksturīga noslēgšanās sevī, 
ierobežota komunikācija ar ārpasauli. 3. Savanna Dienvidamerikas zie-
meļos, Orinoko upes kreisajā krastā; tās veidošanos nosaka nevis klima-
tiskie, bet augsnes apstākļi. 4. Neliels, mazvērtīgs, nelietderīgs priekš-
mets. 6. Virve, ar kuras palīdzību groza burukuģa rājas. 7. Priekšmets, 
parasti īpaši izgatavots (instruments, ierīce, iekārta), ko izmanto kāda 
darba, kādas darbības veikšanai. 8. Privileģēts autonoms apgabals Spā-
nijas Karalistē, centrs – Pamplona. 10. Mīkla, noslēpums. 14. Plāna, uz-
asināta, pulēta tērauda plāksne dobspiedes mašīnās, ar kuru noņem krāsu 
no iespiedformas virsmas. 15. Daudzgadīgs sukulents, kas aug sausos 
apgabalos, arī sausā augsnē un kam parasti ir dzeloņains dažādas formas 
stumbrs un krāšņi, dažādas krāsas ziedi. 16. Dabas auglības un ūdens 
dieviete armēņu mitoloģijā. 18. Radzenes iekaisums, kuram raksturīga 
patoloģiska saistaudu un asinsvadu ieaugšana no konjunktīva. 22. Ele-
ments (mašīnā), kas savieno virzuli ar kloķvārpstu. 23. Itāliešu pelmeņi, 
nelieli, ar maltu gaļu pildīti makaronu mīklas spilventiņi, ko vāra ūdenī. 
25. Karā uzvarējuša karavadoņa un viņa armijas svinīga ierašanās galvas-
pilsētā pa īpašiem vārtiem un brauciens Senajā Romā. 28. Tauta Apvie-
notās Karalistes ziemeļos. 29. Pilsēta Nīderlandes ZA, Drentes provinces 
administratīvais centrs. 30. Darbīgs vulkāns Austrumāfrikas plakankalnē, 
Tanzānijā. 32. Neretas labā krasta pieteka Madonas un Krustpils novadā.

Pareizā atbilde: VETERINĀRIJA (zinātne par dzīvnieku slimībām, to ārstēšanu un profilaksi).

Atbildes. Horizontāli: 1. Vilkēde. 7. Bortmehāniķis. 9. Ēna. 10. Prērija. 11. Ēna. 16. Madara. 
17. Maz. 18. Lēdija. 21. Tekstūra. 22. Pleijers. 24. Rainis. 25. Kea. 26. Anotēt. 29. Pta. 30. Portāls. 
31. Ala. 34. Skotlendjards. 35. Asfalts. Vertikāli: 2. Izmirt. 3. Kohortas. 4. Dānija. 5. Fra. 6. Āķi. 
7. Benediktietis. 8. Sentimentālas. 12. Emiters. 13. Kritnis. 14. Pēriens. 15. Falsets. 19. Ēra. 
20. Ola. 23. Nestunda. 27. Collas. 28. Klejot. 32. Fon. 33. Ore.

Pareizi atbildējuši: Vilnis Bēniņš, Bruno Mekšs, Gunta Vāciete, 
Velta Višņevska, Ojārs Silkans, Alma Bredovska.
Pēc balvas redakcijā gaidām VElTu VIšņEVsku.

Atminējumu, izgrieztu no laikraksta (ne kopētu), sūtiet uz redakciju 
Krustvārdu mīklu konkursam, Kurzemnieks, 1905. gada ielā 19, 
Kuldīgā, LV-3301, vai iemetiet redakcijas vēstuļu kastītē.

Kuldīgā bijušās Lauktehnikas teritorijā atvērta Limonāde – svinību un 
jautru pasākumu vieta vecākiem ar bērniem.

„Viss veidots ar mammas 
acīm un izjūtām – lai es te varu 
atnākt ar bērniem un man ne 
par ko nav jāuztraucas,” saka 
īpašniece Lelde Grāvere, divu 
puiku mamma. „Esmu mam-
ma divgadīgajam Oliveram 
un četrgadīgajam Gustavam. 
Ģimenē sākušās bērnu ballītes. 
Šovasar Rīgā ieraudzīju tādu 
svinību istabu, kas no citām at-
šķīrās ar koncepciju. Iedomā-
jos, ka tādu vajadzētu arī Kul-
dīgā – kur var atnākt, svinēt un 
kur bērniem ir, ko darīt. 

Bērnu ballītēs neviens nesēž 
pie galda. Esam domājuši par 

to, lai vecāki var labi pārre-
dzēt visu telpu un paši justos 
ērti. Mums ir baseins ar 26 000 
bumbām, visas sertificētas. Tā 
ir vieta, kur bērniem sākumā 
iztrakoties un iztērēt enerģiju. 
Pēc tam viņi var nākt spēlēties. 
Pēc katras ballītes pati sakopju 
telpas un redzu, kā bērni spēlē-
jušies. Saprotu, kas viņiem pa-
tīk un ko vēl vajag. Visu laiku 
šo vietu pilnveidojam, jo Kul-
dīgā bērnu ir tik, cik ir. Galve-
nais, par ko domāju, ir bērnu 
drošība. Ja kāds nāk ar lieliem 
brāļiem vai māsām, viņiem te 
ir Nintendo spēles, piemēram, 

Mario. Ierīkota arī vieta, kur 
fotografēties. Vecāki paši var 
to izdekorēt.” 

Te var pieteikties, iepriekš 
piezvanot. Paredzēts rīkot ap-
meklējumu dienu, kad mam-
mas varēs telpu apskatīt. „Lai 
arī šī vieta nav pilsētas cen-
trā, tālu neesam,’’ saka Lelde. 
Mammas jau interesējoties 
un zvanot. „Nākamā iecere ir 
blakus ierīkot svinību vietu 
lielākiem pasākumiem, bet ne-
steidzamies, jo šī lieta mums ir 
jauna. Paši visu apgūstam.”

Iveta Grīniņa
Lailas Liepiņas foto 

Ko nozīmē teiciens viņa zvaigzne ir norietējusi?
Atbildes līdz 4. decembra 12.00 sūtīt e-pastā: redakcija@kurzemnieks.lv!

Atbilde.
Ingars Neimanis skaidro: „Teiciens palikt aiz borta ir cēlies no cita teiciena Cilvēks aiz borta!, 
kas nozīmēja, ka kāds no kuģa ļaudīm iekritis jūrā un viņš steidzami jāglābj. Arī mūsdienās tiešā 
nozīmē tā to saprot, bet pārnestā nozīmē to lieto, kad grib pateikt, ka kāds atrāvies no kolektīva, 
nogājis no ceļa, nepiedalās kādā spēlē vai pasākumā. Piemēram: „Lai arī airBaltic apgalvo, ka ļoti 
retos gadījumos pasažieriem ar nopirktu biļeti nākas palikt aiz borta, pēdējā laikā šādi gadījumi 
nav retums...” raksta portāls Jauns.lv.” 

Vieta, kur jautri 
bērniem un vecākiem

Ģimeņu svinību telpas Limonāde saimniece Lelde Grāvere iekārtojusi šo vietu, lai ērti justos gan lielie, gan mazie.
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prieka avoti

Kuldīgas preses vēsturei – 110 Turpinām rakstu sēriju par Kuldīgas preses vēsturi. (Sākums – 17. jūnijā.)

redakcijā iegāžas 
dusmīgs tēvainis

Sešdesmito gadu otrajā pusē visi 
kā satrakojušies par Imanta Ziedo-
ņa jauniznākušo dzejoļu grāmatu 
Motocikls, kas tālaika dzejas rāmu-
mā ir kā sprādziens motora cilindrā 
un visai Latvijai piesaka sevi ar 
jaudīgu bravūru: puikas, šis brau-
ciens būs tāls un traks.

Kuldīgas redakcijā iegāžas dus-
mīgs tēvainis, vaigi sārti, balss ska-
ļa: „Jūs padomājiet tikai, šitā krāp-
ties! Man ļoti vajag grāmatu par 
motocikliem, bet man iesmērē kaut 
kādus pantiņus. Jums par to obligā-
ti jāraksta, ja ne, žēlošos augstāk, ja 
vajadzēs, līdz Rīgai, līdz Maskavai 
aiziešu.”

Cilvēks iegājis grāmatveikalā, 
kur Imanta Ziedoņa dzejoļu krā-
jums Motocikls ielikts nevis dzejas 
plauktā, bet gan tehniskās litera-
tūras nodalījumā Motocikli. Viņš 
nopircis un… Nāk smiekli, bet ne-
drīkstu pat vīpsnāt.

Pieceļos, piebīdu viņam tuvāk 
krēslu un mierīgi lūdzu apsēsties. 
Pievelku tuvāk otru krēslu, apsēžos 

mēs, radošās profesijas pārstāvji, 
nestrādātu arī mājās – gan vaka-
ros, gan pat naktīs. Reiz, kad pēc 
nakts rakstīšanas man rīta pusē 
jāuzkavējas pie saslimušā dēla un 
darbā ierodos īsi pirms pusdienlai-
ka, redaktore prokurora balsī – tā, 
lai dzird arī visi pārējie! – jautā: 
„Biedri Grīnberg, ar ko jūs pašlaik 
nodarbojaties?” Ja tādā stilā, es 
pretī tādā pašā: „Ar bērnkopību.”

Bet ilgi tas nevelkas, jo redak-
torei, īpaši centīgi ganot savus 
padotos, nav spēka pieskatīt sevi 
un – auzās iekšā gan! Ar redak-

vienmēr ar smaidu
„es esmu izjūtu cilvēks – man pats svarīgākais 
ir emocijas, kas izraisa prieku,” saka liepājas 
universitātes studente, alsundzniece laura 
Šternberga. viņai šogad piešķirta Kuldīgas 
novada pašvaldības stipendija, tagad viņa 
kā skolotāja praktizējas Kuldīgas Mākslas un 
humanitāro zinību vidusskolā. 

tuvie cilvēki
„Man ļoti svarīgs ir laiks kopā ar mīļoto cilvēku 

Emīlu un tuviniekiem. Priecājos par katru tādu brī-
di – tā ir vērtība. Ir svarīgi satikties, parunāt. Tas mani 
uzlādē un dod spēku doties tālāk. Dzīvojot Liepājā, 
centos vismaz reizi mēnesī tuviniekus apciemot. Ta-
gad tas notiek katru dienu, jo esmu Alsungā.”

draugi
„Draugi ir mans zelts. Viņus varu saskaitīt 

uz vienas rokas pirkstiem un ar to lepojos, 
jo zinu, ka varu jebkurā brīdī uz viņiem pa-
ļauties. Man ir gan bērnības draugi, gan 
pusaudžu gados iegūtie. Viņi izkaisīti pa 
visu Latviju, tāpēc kopīgos pasākumus 
plānojam laikus. Mūsu tradīcija ir vasarā 
Jūrkalnē noīrēt kempingu uz vairākām 
dienām – pavadām laiku pie jūras ar 
sportiskām izklaidēm.”

ēst gatavošana

„Bez tās es nevaru – tā ir 
mana dzīve. Man patīk vārīt 
zupas, taisīt sautējumu, cept 
pīrādziņus. Vislabāk garšo vis-
ta karija mērcē ar rīsiem. Man 
garšo ļoti asi ēdieni – zinu, ka 
draugiem grūti, kad atbrauc pie 
manis ciemos, jo tādi ēdieni 
vienmēr ir galdā. Nebiju cepu-
si ābolu pīrāgu, kam jāliek klāt 
vārītais krēms, jo tādu taisīju 
pirmo reizi. Nedaudz šaubījos, 
vai sanāks, bet izdevās, un par 
to biju pārsteigta.”

kaķīši
„Man pa-

tīk dzīvnie-
ki, bet kaķis 

ir dvēseles radi-
nieks. Mājās ir divi: 

Olivers un Mūdija. Tie 
ir mīlestības pilni. Mūdi-
ju paņēmām no patversmes, un pa-
gāja ilgs laiks, kamēr pie mums pie-
rada, bet tas bija pareizais lēmums.” 

Laiks pie 
dabas

„Patīk izbraukt pie 
dabas, vienkārši to 
izbaudīt. Diezgan 
bieži dodos pastai-
gās gar jūru. Es tie-
šām novērtēju to, 
kas mums ir. Mēs 
bez dabas nevarē-
tu iztikt, bet daba bez 
mums – gan. Šogad ar mā-
sīcām un brālēniem bijām 
laivu braucienā pa Irbenes 
upi Ventspils pusē. Tas 
bija skaisti. Man ir svarīgi 
studēt Kurzemē, jo šeit ir 
vismīļākā vieta.”

katrs rīts
„No rītiem pieceļos, sataisos un pa-

skatos spogulī, lai pasmaidītu. Nevaru 
iziet no mājas, to neizdarot. Šķiet, ka ci-
tādi diena nav izdevusies. Bet tā iegūstu 
pozitīvo enerģiju. Arī citi saka, ka esmu 
diezgan smaidīga un priecīga.”

Lāsma Reimane, Lauras Šternbergas arhīva un autores foto

Padomju Dzimtenes redakcija. 1968. gads. No kreisās: andris grīnbergs, kolēģe 
gaida, kolēģe, kuras vārdu autors neatceras, valija grundmane, arvīds Cel-
miņš, alīda daktere, arvīds blūms, Žanete ērcīte. sēž apkopēja lidija belševica.

kā kādreiz kuldīgas avīzē gājis
Žurnālists andris grīnbergs Kuldīgā avīzē strādājis no 1962. līdz 1969. gadam. Šogad iznā-
kusi viņa grāmata Kustina dzīvi. 60 gadi žurnālista ceļos un neceļos, bet jau top nākamā, 
kurā vieta atvēlēta arī darba epizodēm Kuldīgā.
dažus atmiņu stāstus no topošās grāmatas ar autora laipnu atļauju publicējam.

tieši pretī un, it kā nekāda klaigā-
šana nebūtu bijusi, mierīgi jautāju: 
„Kura gada izlaiduma IŽ jums ir?”  
Viņš uzreiz: „A kā jūs zināt, ka man 
ir IŽ?” Balss vēl aizvien uzvilkta, 
taču jau nedaudz zemāks tonis. Ru-
nājam par motociklu markām IŽ-
49 , IŽ-56, K-55, M1M, K-750, par 
karburatoriem un to regulēšanu, par 
spiedienu riepās un motociklistu 
ķiverēm. Apmaināmies viedokļiem 
par tādām praktiskām gudrībām kā 
„vispirms vajag paskatīties, vai pa-
reiza ir aizdedze, vai gaisa filtrs ir 
tīrs”, „ja čoks nepareizi strādā, tad 
arī var būt liels degvielas patēriņš”. 
Un, re – vīrs jau runā pavisam nor-
mālā balsī, negrib tik ātri atvadīties, 
uz sliekšņa vēl nosaka: „Jā, visādi 
jau gadās. Es arī vienu reizi stell-
atslēgu biju iegrūdis pavisam citā 
plauktā.” 

nomenkLatūras kadri 
Apmēram pēc gada, kad Arvīds 

Blūms ir pazemināts amatā, jaunā 
Kuldīgas avīzes redaktore Elfrīda 
Arcimoviča žurnālistus cenšas ie-
spundēt darba laika rāmjos. It kā 

andris grīnbergs Kuldīgā ap 
1963. gadu.

cijas mašīnu un redakcijas šoferi 
pie stūres ierodas citā rajonā pie 
kādas pūšļotājas, kur nākas ilgi 
gaidīt garā rindā. Nav zināms, 
vai kaite aizburta, nav zināms, kā 
par braucienu tapis zināms par-
tijas rajona komitejā un partijas 
Centrālkomitejā Rīgā, bet rezul-
tāts negaidīts. Rīgas gani – bargs 
pūtiens! – padzen Arcimoviču 
no amata krēsla un jaukās pilsē-
tas Kuldīgas. Tiesa, tajos laikos 
bargā padzīšana – tā ir amatā ie-
celšana citā rajonā! Otrā Latvijas 
malā. 

Kompartija ar nomenklatūras 
kadriem nemētājas, kadri izšķir 
visu. 

Un tad ar Arcimoviču tiekos at-
kal. No Kuldīgas mans ceļš bija 
aizvedis uz Rīgu, uz laikraksta 
Cīņa redakciju, no Rīgas – uz Jē-
kabpili Cīņas zonas korespondenta 
amatā. Un še tev – Elfrīda Arcimo-
viča priekšā! Strādā vietējā avīzē 
Padomju Daugava par redaktora 
vietnieci. Es, negaidīta saviļņoju-
ma pārņemts, priecīgs iesaucos: 
„Sveika, Elfrīda! Tas esmu es, Kul-
dīgas puika!” 

Daiga Bitiniece, Andra Grīnberga arhīva foto
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Alberts Dinters, Hilārija Lazdas arhīva un autora foto

Hi lār i js .  Kāpēc  tāds 
vārds? 

Es pat nezinu. Vecāki tā lēma. 
Iespējams, ka tas ir par godu Svē-
tajam Hilārijam, kurš bijis bīskaps 
Francijā. Jo manī ir gan latviešu, 
gan poļu asinis. Iespējams, tādēļ, 
ka šeit, suitos, ļoti izteikta ir kato-
ļu ticība. Kā nekur citur Kurzemē. 
Ja paskatāmies uz suitu karogu, 
tas atgādina Polijas karogu, bet 
ar baznīcas krustu pa vidu. Man 
ir iespēja vārdadienu svinēt divas 
reizes gadā: 25. oktobrī būtu pēc 
ierastā kalendāra, bet es to svinu 
13. janvārī – tad, kad Romas 
katoļu kalendārā ierakstīts Svētā 
Hilārija vārds. Ļoti bieži cilvēki 
manu vārdu izrunā ar īso a, bet es 
tad aizrādu, ka man ar Klintoniem 
nav nekāda sakara.

Tu esi ugunsdzēsējs glābējs. 
Zinu, ka daudzi zēni bērnībā 
sapņo kļūt par policistiem, li-
dotājiem, ugunsdzēsējiem. Kā 
bija tev? 

Tas, ka es gribu strādāt tādu 
darbu, kurā jānēsā uniforma, 
man bija skaidrs jau diezgan agri, 
bet nevarēju izlemt, par ko kļūt. 
Brālis ir policists. Viena iespēja 
bija sākt militāro karjeru, bet 
kļuvu par ugunsdzēsēju. Lielā 
mērā jāsaka paldies bijušajam 
Alsungas posteņa komandierim 
Vikentijam Rozgaļam, kurš mani, 
kad biju puika, paņēma līdzi uz 
pirti te, postenī, un parādīja visu 
no sadzīviskās puses. Es redzēju, 
kā strādā, ko drīkst, ko nedrīkst. 
Tā izlēmu, ka jānāk te. Iestājos 
ugunsdzēsēju koledžā. Sākotnēji 
tāpat kā daudziem gri-
bējās palikt Rīgā, bet 
tad man galvaspilsēta 
apnika. Es jau tāds 
lauku puika esmu. 

Aplūkojot tavus 
profilus sociālajos 
tīklos, kļūst skaidrs, 
ka esi arī aktieris – 
barons, muižnieks.

Jā, tā ir sanācis. Tas 
sākās interesanti. Bija 
izsaukums, un vaja-
dzēja braukt meklēt 
Kuldīgas amatierteātra režisores 
Daces Priedes meitu ar draudze-
ni, kuras sēņojot apmaldījušās. 
Vārds pa vārdam, līdz sarunās 
nonācām līdz tam, ka es esmu 
piedalījies Alsungas amatierteātra 
uzvedumos un beigās attapos pie 
Daces. Lomas? Barons, spiegs, 
rūķis, Ziemassvētku vecītis, elfs, 
Krievijas muižnieks. Pēdējā – 
Alsungas barons Johans Ulrihs 

fon Šverins. 
Glābējs, aktieris, ģimenes 

cilvēks. Vai visu var paspēt 
apvienot? 

Man patīk būt aktīvam. Brīžiem 
esmu hiperaktīvs! Ir tādi cilvēki, 
kuri oficiālās situācijās var savāk-
ties, bet es esmu cilvēks, kurš pat 
bērēs varētu izstāstīt anekdoti. 
Es uz visu skatos pozitīvi. Man 
kā kristietim ir uzstādījums mīlēt 
cilvēkus. Ir ļaudis, kuriem ir slikti 
ieradumi, – narkomāni, alkoholi-
ķi, taču jāienīst nevis cilvēks, bet 
netikums.

Latvija ir maza valsts, Alsungas 
novads vēl mazāks, un 
nedrīkst ieciklēties tikai 
un vienīgi uz proble-
mātisko, nesaprotot, ka 
labās emocijas var dabūt 
arī par velti. Ar smaidu, 
vienam otru pasveici-
not. Bieži tiek izplatītas 
dažādas viltus ziņas, 
bet katram vajadzētu 
iemācīties no tām izlobīt 
to, kas ir patiesība. Ir 
uzpūsts liels problēmas 
ziepju burbulis, bet, ja to 

saspridzina, tad saprot, cik patie-
sībā tā problēma ir maza.

Sabiedrībā aktuāls ir temats 
Atlajst Sajmu. Kā tu uz šo pro-
cesu raugies?

Jā, esmu dzirdējis. Tu jau vari 
parakstīties par atlaišanu un Saei-
mu var atlaist, bet! Redzam, cik 
daudz ir pie partijām nepiesaistīto 
deputātu. Neviens viņiem neaiz-
liegs atrast vēl kādu cilvēku gru-

piņu un to pasākumu uztaisīt vēl 
sadrumstalotāku. Vienā brīdī tas 
var vilkt uz valsts apvērsumu. Tas 
ir viens no riskiem, ko es saskatu. 
Varbūt kļūdos, jo neesmu liels 
politikas speciālists, bet tā var būt. 

Ja palasām vēstures grāmatās, 
tad redzam, kāda bija politiskā 
situācija Latvijā pirms Ulmaņa 
apvērsuma. Tagad ir tas pats – 
sadrumstalotība un haoss. Toreiz 
arī bija daudz partiju. 

Es vēl saprastu, ja mediķi ro-
sinātu atlaist atbildīgo ministru, 
kurš neizpilda solījumus, bet ta-
gad atlaist visu Saeimu nav prāta 
darbs. Cilvēki aizmirst, ka katrs 
referendums, katras vēlēšanas 
maksā milzu naudu. No vienas 
puses – jā, saprotu un piekrītu, 
bet ir arī otra puse. Vai tiešām 
atsevišķu jautājumu, atsevišķu 
mezglu vadītāju dēļ būtu jāizmēž 
visi? Cilvēki, kuri ir valdībā, 
redz patieso situāciju un naudu. 
Ja mēs to visu izjaucam un nāks 
jaunas apvienības, var notikt tādas 
shēmas, ka maz neliksies. 

Otrs temats, par ko tiek lauzti 
šķēpi, ir novadu reforma. Kāds 
ir tavs skatījums?

Tas, ka reforma ir politeko-
nomiski vajadzīga, ir skaidrs kā 
diena. Nevar tik mazā valstī būt 
tāda sadrumstalotība! Tas ir tāpat 
kā ar partijām šībrīža parlamentā. 
To var salīdzināt ar ganāmpulku. 
Ja tas paklīdis, kopā savākt grūti. 
Reforma ir vajadzīga, bet ne tā, 
kā to mēģina īstenot ministrs Juris 
Pūce. Viņš jau neklausās viedok-

ļos. Viņš ir kā kombains, kas ne-
klausās, vai labība nīd, kombains 
tikai iet uz priekšu. Es esmu suits 
un gribu, lai suitu novads paliek. 
Nevis kā Alsungas, bet tieši suitu 
novads, kurā ir Gudenieki, Alsun-
ga, Jūrkalne. Es piekrītu vairāku 
gudru cilvēku teiktajam: labi, 
lieciet pie Kuldīgas vai Ventspils, 
bet lieciet kopā! Lai suitu novads 
saglabājas. Nav tā, ka mēs tagad 
lepni sakām: „Nē, būsim vieni!” 

Protams, ir tādi, kuriem tā 
gribas, bet tā nevar būt. Jāmeklē 
tomēr ekonomiskais izdevīgums. 
Senās, izkoptās tradīcijas jāsa-
glabā. Kas mums no ekonomis-
kajiem resursiem palicis? Mežs, 
tradīcijas, tūrisms dabā. Viens 
ir ražošana, mežs, bet ir pļavas, 
ainavas, ūdeņu tīrība kā tūrisma 
joma un arī kultūrvēsturiskais 
mantojums, ko varam izmantot 
savā labā. Suitiem tas ir gana 
spēcīgs.

Izklausās, ka lepojies ar to, 
ka esi suits. Kādam viņam jā-
būt? Vai nepietiek ar to, ka esi 
alsundznieks?

Nē, nepietiek! Daudzi ir suiti 
tiktāl, kamēr ir projekti, kamēr 
ir klāt foto un video kameras. 
Daudzās intervijās ar Latvijā 
zināmiem suitiem esmu lasījis: 
jā, kārtīgs suits sākas ar baznīcu. 
Šverins šeit iedibināja katoļu ticī-
bu. Tas arī ir galvenais atšķirības 
simbols – katoļu ticība. Ja pa-
skatās apkārt, tad visur, izņemot 
Jūrkalni, Alsungu, Gudeniekus, 
ir luterāņi. Nepietiek, ka esi uz 
Alsungu pārvācies. Tu vēl neesi 
suits. Ja tā turpi-
nāsies, varam pa-
likt kā Amerikas 
indiāņi. Atbrauca 
tūrists, samak-
sāja naudu, mēs 
uzvelkam tērpus, 
padancojam, un 
viss.

Atnāc šeit uz 
baznīcu Ziemas-
svētkos, Lieldie-
nās! Baznīca būs 
pilna. Vēl vairāk 
Miķeļsvētkos – būs stāvgrūdām 
pilns! Bet atbrauc nākamajā 
svētdienā un izskaiti cilvēkus tad! 
Kāpēc? Jo tajos svētkos fotografē, 
filmē! Ne parastā svētdienā. Tad 
daudzi sūkstās, ka nav tas un tas. 
Esmu dzirdējis lepnus izteicienus: 
„Mēs esam suiti!” Dažubrīd gri-
bas teikt: „Nē, daudzi ir pārvēr-
tušies par folkloras kopu.” Esmu 
saņēmis pārmetumus – tautas 

tērpi taču ir daudziem. Un? Arī 
amatierteātrī ir daudz tērpu. Suits 
sākas ar to, ka vispirms ir katoļu 
baznīcai piederīgais. Nevis tikai 
ķekša pēc, bet nāc un piedalies!

Pieļauju, ka darba specifikas 
dēļ esi redzējis ne vienu vien 
skatu, kādu parasts cilvēks 
neizturētu. Kurš notikums vis-
vairāk iespiedies atmiņā?

Zolitūde. 2013. gada novem-
bris, kad sagruva veikals Maxi-
ma. Es tolaik vēl biju otrā kursa 
kadets, kad mūs veda uz notikuma 
vietu palīdzēt glābšanas darbos. 
Tajā brīdī vēl neaptvērām, kas un 
kā noticis. Nebija nekādu domu. 
Tās parādījās tikai nākamajā die-
nā, kad braucām projām. 

Tas, kas spilgti palicis atmiņā, 
ir smarža – tāda dīvaina, salkana. 
Smaka no sabojātajām precēm, 
bet visam pa virsu tā. Arī tas, ka 
laika apstākļi stindzinoši, sijāja 
smalks lietus un bija sajūta, ka 
pa sagruvušo veikalu staigā dvē-
seles. Tikai tad, kad braucu mājās, 
sāku aptvert, kas notika, kā pa 
fragmentiem kopā vāca mirušo 
ķermeņus, kā pieredzējuši glābēji 
un mediķi izskrien no veikala 
telpām un vemj...

Ja jāsalīdzina tas, ko redzēju 
tur un ko pēc tam izsaukumos, 
Zolitūdē bija šausmīgi. Jā, ir si-
tuācijas, kad mums jābrauc atvērt 
telpu, kurā ir miris cilvēks. Jā, 
citreiz nākas no krāsmatām iznest 
apdeguša cilvēka līķi, bet tas, ko 
redzējām tur...

To ar vienu acs kaktiņu re-
dzēja arī mediji, un tā ir šaus-

mīga traģēdija. Bet 
negribas sarunu 
beigt uz šādas nots. 
Vai atceries darbā 
arī kādu kuriozu 
gadījumu?

Ir palīgā sauciens: 
no koka jānoceļ ka-
ķis, kas tur sēž jau 
vairākas dienas un 
ņaud. Aizbraucam 
un redzam: jā, koks 
ir, kaķis arī, bet za-
ros ap dzīvnieku 

karājas sieviešu somiņa, dažādi 
apavi un skolas soma. Izsaucējam 
jautājām, vai viņš tā mēģinājis 
kaķi no koka nodzīt. Nē, neko 
neesot metis. Labi, slejam klāt 
kāpnes, kāpjam augšā, bet dzīv-
nieks – spudūc! – lejā un prom. 
Taisāmies kāpt lejā un dzirdam, 
kā zvanītājs sauc: „Klau, paķeriet, 
lūdzu, arī to skolas somu!”

pirms Latvijas dibināšanas svētkiem 
Valsts ugunsdzēsības un glābšanas 
dienests suminājis labākos Kuldīgas 

novada ugunsdzēsējus glābējus. 
starp viņiem ir arī alsungas posteņa 

priekšnieks HILĀrIJs LaZDa.

suits un ugunsdzēsējs

„Nepietiek, 
ka esi 

pārvācies 
uz 

Alsungu. 
Tu vēl 
neesi 
suits.”

Hilārijs Lazda iejūtas alsungas barona 
Johana ulriha fon Šverina lomā.

Iekšlietu ministrs sandis Ģirģens un Hilārijs Lazda apbalvošanas ceremonijā.

„Nedrīkst 
ieciklēties uz 

problemātisko – 
labās emocijas 
var dabūt arī 

par velti.”
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Sludinājumus laikrakstā

no sava datora
iesniedz ērti

Esi mūsdienīgs!

www.307.lv

pārdod

11sludinājumi. reklāma. sabiedrība

pērk līdzjūtības

izīrē

astroloģiskā prognoze decembrim

Jolanta 
Hercenberga, 

astroloģe

25 622 293 (Āris)'

BEZ MAKSAS ATTĪRA 
NO KRŪMIEM
laukus un citas 

aizaugušas platības. 
PĒRK

zarus, cirsmu atlikumus, 
šķeldojamo materiālu. 

ĀTRA SAMAKSA. 

dažādi

Sertificēta BŪVFIRMA ar pieredzi veic 
dažādus būvdarbus, dokumentācijas no-
formēšanu. Tālr. 29705025.

Veic CELTNIECĪBAS DARBUS mā-
jām un dzīvokļiem. Tālr. 22145256. 

Visu veidu IEKŠDARBU pakalpojumi, 
jumtu remonts un maiņa, materiālu pie-
gāde. Tālr. 26220256.

SIA Bērzi plus notīra krūmu APAUGU-
MU no laukiem un grāvjiem. Pērkam 
zarus šķeldošanai. Tālr. 29150380 , 
26458900.

Ser t i f icēts MEŽA TAKSATORS, 
S T IG O ŠA N A ,  DAS TO ŠA N A . 
Tālr. 28358514. 

Tīra AKAS Tālr. 27448331.

Es esmu augšāmcelšanās un dzīvība; 
kas Man tic, dzīvos, arī ja tas mirs, un 
ikviens, kas dzīvo un tic Man, nemirs 
nemūžam! 

/Jāņa evaņģēlijs 11:25–26/
Izsakām visdziļāko līdzjūtību ģimenei 
un tuviniekiem, mūsu mīļo draudzes 
darbinieci ALEKSANDRU GRĪNIŅU 
mūžībā aizvadot.

Kuldīgas Sv. Katrīnas draudze

Klusums, tevis vairs nav,
Tikai atmiņas.

 /A.Gļauda./
Skumju brīdī esam kopā ar skolotāju 
Antru Spuļģi, no tuva un mīļa cilvēka 
uz mūžu atvadoties.

Tavi kolēģi Kuldīgas 
Centra vidusskolā

ZEMI Kuldīgā, Putnudārzā (3560 m2), 
cena 30 000 eiro. Tālr. 22300733, e-pasts: 
simanovics.roberts@gmail.com. 

MĀJU Kuldīgā. Tālr. 25910700. 

Pārdod Latvijā ražotus PVC, KOKA, 
ALUMĪNIJA LOGUS un DURVIS par, 
iespējams, labāko cenu Latvijā. Adrese: 
Kuldīga, Graudu iela 10. Tālr. 29705025.

K A R TU PE ĻU S  l o pba r ī ba i  pa r 
5 centiem/kg; lielos nestandarta par 
7 centiem/kg; pārtikai par 20 centiem/kg. 
Iespējama piegāde. Tālr. 25252735. 

Lopbarības AUZAS un GRIĶUS. 
Tālr. 29413422.

Sausu,  ska ld ī tu  meža MALKU . 
Tālr. 27885688. 

Sausu MALKU  maisos,  k ravās. 
Tālr. 26544462. 

Sausu, skaldītu MALKU, 30 eiro berku-
bā. Tālr. 29752090. 

Pārdod 3 m MALKU ar piegādi. Minimā-
lais apjoms 20 m3. Tālr. 26760065.

S k a l d ī t u  M A L K U ,  p i e g ā d ā . 
Tālr. 29428876. 

DZĪVOKLI Kuldīgā. Tālr. 26305029.

AUTOMAŠĪNAS. Tālr. 25669128. 

Trak to ra  PIEK ABES ,  INVEN -
TĀRU, vieglās AUTOMAŠĪNAS. 
Tālr. 26104984. 

SIA PRIEDES AG pērk CIRSMAS un 
MEŽUS. Tālr. 26993794.

Kļavas, oša, ozola, bērza ZĀĢBAĻĶUS 
krautuvē. Tālr. 29428876. 

Z/s SMAIDAS pērk MĀJLOPUS . 
Tālr. 29437251, 28393052, 63341221.

Firma Linde Invest izīrē pilnībā aprīkotus 
vienistabas DZĪVOKĻUS projektā 
Upmaļi Priedainē. Visi komunālie mak-
sājumi iekļauti cenā, izņemot elektrību. 
Cena 220 eiro mēnesī. Tālr. 29269517, 
26599130. 

Kad acs ar asarām pielijusi, 
Nāc, Dievs, mums mieru sirdī 
liet. 

/A.Lūsis./
Dziļās sērās paziņojam, ka 
mūžībā devusies mūsu mīļā 
ALEKSANDRA GRĪNIŅA. 

Izvadīšana otrdien, 3. decembrī, 
12.30 no Kuldīgas 

Sv. Katrīnas baznīcas uz Meža 
kapiem Ventspilī. 

Sērojošie piederīgie  

Auniem labs laiks nokārtot 
apdrošināšanu vai dokumentus 
valsts iestādēs. Rezultāts atka-
rīgs no tā, ar kādu noskaņojumu 
ķersieties šim darbam klāt. 

Vēršiem aktualizējas mājas 
dzīve. Patiks iepriecināt tuvi-
niekus un arī pašam saņemt uz-
manības apliecinājumus. Mīlīgo 
gaisotni ģimenes ligzdā nodroši-
nās gardas maltītes un dvēselis-
kas sarunas. 

Pat pastaiga ozolu mežā ir ļoti 
veselīga, jo ozola lapas izdala 
ēteriskās eļļas, kas pazemina 
asinsspiedienu un uzlabo sirds-
darbības rādītājus. Bet kā drogu 
veselības uzlabošanai parasti 
lieto mizu.

Kad un Kā iegūt
Mizu ievāc no izciršanai pa-

redzētiem jauniem kokiem vai 
kopšanas nolūkos apzāģētu 
koku zariem, kamēr tā vēl ir 
spīdīga, gluda un tās biezums 

Dvīņi jutīs spēka un optimisma 
pieplūdumu, ko vēlams izmantot 
produktīvi kāda plāna realizēšanā. 
Laiks ķerties pie lieliem darbiem ar 
tālejošiem, pat pārgalvīgiem mēr-
ķiem!  

Vēžiem attiecībās ar tuviniekiem 
tā vien gribēsies ieviest korekcijas. 
Lai arī patiks pamācīt, ieteikt un 
izpalīdzēt, nevajadzētu pārcensties. 

Lauvām sabiedrisko aktivitāšu 
ziedu laiks. Gozēšanās publikā sola 
panākumus, popularitāti, jaunas ie-
spējas un arī patīkamas pārmaiņas 
privātajā dzīvē.

Jaunavas koncentrēs uzmanību 
uz sevi: veltīs laiku izaugsmei, 
spēs pielāgoties vai arī situāci-

ju pārveidot sev par labu. Lielu 
domu domāšanas un plānu kaldi-
nāšanas laiks.

Svari izzinās dažādas garīgās 
prakses un izvēlēsies sev atbil-
stošāko, kas palīdz stiprināt garu. 
Radošajiem māksla, citiem sports 
ļaus prāta apcirkņos ieviest kārtī-
bu.

Skorpioniem neviens kalns ne-
būs par augstu un neviena aiza 
par dziļu, lai to pārvarētu savu 
mērķu vārdā. Citu ieteikumi gan 
var netikt izpildīti, jo visam tie 
nevēlēsies ķerties klāt. 

Strēlnieki rosīsies kā darbarūķi. 
Vēlme uzlabot materiālo stāvokli 
motivēs gan ilgākām darba stun-

dām, gan tādiem darbiem, kas 
nez cik ilgi atlikti neērtību vai 
slinkuma dēļ.

Mežāžiem attiecībās var aktuali-
zēties pagātne – agrāk sastaptie 
cilvēki, piedzīvotās situācijas un 
izjustās emocijas. Ja tā, ir vērts pa-
domāt, kādēļ tas atkārtojas. Atbil-
des sniegs ieklausīšanās sevī. 

Ūdensvīriem – atspēriens pirms 
lēciena profesionālajā jomā. Ne-
vajadzētu par grūtībām gausties, 
bet gan censties izprast, vai tās 
nenorāda uz to, ka vajadzīgas 
pārmaiņas. Dzīve visu pasaka 
priekšā – jāvēro. 

Zivis ņems labuma maksimālo 
devu, tādēļ dienu ritms būs dina-

misks. Jāsaprot, ka visiem labs 
nekad nespēsi būt, tādēļ visās 
situācijās nav vērts izdabāt. Jāie-
klausās sirdsbalsī. 

Čika laiks:
2.XII 14.27 – 3.XII 9.11,
5.XII 10.15 – 21.44,
7.XII 17.01 – 8. XII 9.29,
10.XII 3.13 – 18.47,
12.XII 7.12 – 13.XII 1.23,
14.XII 17.57 – 15.XII 5.56,
17.XII 0.10 – 9.16,
19.XII 10.07 – 12.04,
21.XII 13.45 – 14.57,
23.XII 5.27 – 18.34,
25.XII 13.18 – 23.45,
27.XII 23.03 – 28.XII 7.21,
30.XII 12.24 – 17.41.

veselībai

Sanita 
āboliņa, 
farmaceite

ozola mizas labās īpašības
sasniedz 2–3 mm. Ievācot jārau-
gās, lai nebūtu grubuļu, ķērpju un 
saplaisājumu. Mizu vāc agri pa-
vasarī, sulu cirkulācijas laikā, kad 
tā visvieglāk nolobās – parasti tas 
ilgst no aprīļa līdz jūnijam. Pēc tam 
mizu žāvē, izklājot plānā slānī pa-
rastos apstākļos ar labu ventilāciju 
vai atklātās vietās, sargājot no rasas 
un atklāta mitruma iedarbības. Gla-
bāšanai derīga piecus gadus, un tās 
garša ir stipri savelkoša, jo ozola 
miza satur 10–20% miecvielu. 

antiSePtiSKa darbība 
Ozola mizas preparātu iedarbība 

pamatota miecvielu spējā reaģēt ar 
olbaltumvielām, sablīvējot, mie-
cējot ādu un gļotādas. Tās savel-
koši veido aizsargplēvīti, padarot 
blīvu ādas virsmu, tādējādi šūnas 

un jušanas nervu galus pasargā 
no kairinātājiem – mazina sāpes 
un aptur asiņošanu, jo sašaurina 
asinsvadus. Šāda iedarbība papil-
dus aizkavē mikroorganismu aug-
šanu, tādēļ ozola mizai raksturīga 
antiseptiska darbība un tā palīdz 
apturēt iekaisumu. 

IeKšķīgi un ārīgi
Ozola mizas preparātus iekšķīgi 

lieto pret akūtu caureju (arī māj-
dzīvniekiem) un to, lai samazinātu 
hemoroīdus, arī pretkuņģa un zar-
nu trakta asiņošanu, dažām aknu 
un liesas slimībām, kā arī pret 
saindēšanos ar smago metālu sā-
ļiem, indīgiem augiem un sēnēm. 
Lai pagatavotu drogas novārīju-
mu, ņem ēdamkaroti sasmalcinā-
tas mizas uz divām glāzēm ūdens, 

vāra 15 minūtes, nokāš un at- 
dzesētu dzer pa ēdamkarotei trīs 
reizes dienā. Var gatavot auksto 
uzlējumu: tējkaroti sasmalcinā-
tas mizas aplej ar 400 ml auksta 
ūdens, pēc astoņām stundām no-
kāš un dzer pa 2–3 ēdamkarotēm 
3–4 reizes dienā. Lai iedarbību 
palielinātu, šādus šķidrumus iesa-
ka lietot pirms ēšanas, pievienojot 
ingveru un paprikas pulveri. 

Ārīgi izmanto koncentrētāku 
novārījumu – ēdamkaroti sasmal-
cinātas mizas uz glāzes ūdens. 
To izmanto mutes dobuma, rīkles 
un mandeļu iekaisumu skaloša-
nai, arī pret nepatīkamu smaku 
mutē. Ārstnieciskas klizmas un 
sēdvannas ar ozolu mizas novārī-
jumu lieto hemoroīdu gadījumā, 
to izmanto skalojumos pret gine-

koloģiskiem iekaisumiem. Šāds 
preparāts palīdz apmazgāt ādas 
bojājumus apdegumu, apsaldēju-
mu, brūču, čūlu un ekzēmu gadī-
jumā. Un pēdu peldes noder pret 
pārmērīgu kāju svīšanu.

CitS lietoJumS
Vēl ozola mizu lieto vīnu, liķie-

ru, balzamu un konjaku aromati-
zēšanai. Ikdienai no ozolzīlēm var 
uztaisīt kafijas aizstājēju – garšī-
gāku dzērienu iegūst, ja nolobī-
tās zīles dažas stundas vāra pienā 
miecvielu saistīšanai, pēc tam sa-
smalcina, žāvē, apgrauzdē, samaļ 
un izmanto dzērienam. Ozolzīļu 
miltus var pievienot arī pašceptai 
maizei – lai visiem Latvijā tā dod 
spēku, izturību un veselību vēl 
simtiem gadu!



Pirmdiena, 2019. gada 2. decembris

227. kārta 
Franču gleznotājs (1780 – 1867), kas pārstāvēja neoklasicis-

mu un romantismu. Tiek uzskatīts par vienu no nozīmīgāka-
jiem 19. gs. gleznotājiem. Jau jaunībā interesējies par seno un re-
nesanses mākslu un Rafaēlu. 1797. gadā devies uz Parīzi, kur kļuvis 
par Žaka Luija Davida skolnieku. 1835. gadā devies uz Romu, kur 
kļuvis par Franču akadēmijas direktoru.

Atbildi gaidām līdz 4. decembra 11.00: Tēlotājmākslas spēle, Kurzemnieks 1905. gada 
ielā 19, Kuldīgā, LV-3301, vai e-pastā: redakcija@kurzemnieks.lv, vai redakcijas durvju 
pastkastītē.

226. kārtas atbilde: Pjērs Ogists Renuārs. Divas māsas (Uz terases), 1881.

Pareizi atbildējuši: Daina Gerente, Vita Jurenovska, Gunta Folkmane, Indra Ābelīte, 
Ausma Kreidere, Velta Višņevska, 
Guntis Obodņikovs, Ingars Neimanis, 
Mārcis Kalējs, Pīters Dēls, Andris 
Eglītis.

šodien, 2. decembrī rīt, 3. decembrī
Dienas garums – 7 st. 11 min.
Saule lec 8.37, riet 15.48.

Naktī -1°...0° Naktī -2°...+1°

Dienā 0°...+1° Dienā +1°...+2°

Dienas garums – 7 st. 8 min.
Saule lec 8.39, riet 15.47.

1-2 m/s 3-4 m/s

3-4 m/s1-2 m/s

laika ziņas

Tālr. 63324881, 25466688; fakss 63341414; P. – C. 8.00 – 17.00, Pk. 8.00 – 16.00. www.kurzemnieks.lv, e-pasts: sludinajumi@kurzemnieks.lv Par iesniegtās reklāmas formu, 
saturu un stilu atbild reklāmas devējs.

CMYK

sabiedrība. reklāma12

vārdadienas

www.kurzemnieks.lv  Kurzemnieks @kurzemnieks_Kjaunais_kurzemnieks
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no andželikas līdz evidžai
Evija Stankēviča, biroja vadītāja celtniecības uzņēmumā:
– Mamma sākumā vēlējās likt vārdu Andželika, Una vai Guna, 

bet tuvinieki iebilda, un katrs no tiem tika nokritizēts. Pēc dzemdī-
bām, kad medmāsa vaicāja, vai vārdiņš zināms, mamma spontāni 
pateica: „Jā, Evija!” Vēlāk viņa stāstīja, ka nezina, no kurienes 
radies tieši šis. Man pret savu vārdu ir neitrālas jūtas: nav tā, ka 
nepatīk, bet agrāk gribēju, lai būtu Andželika. Vārds Evija ir bieži 
sastopams – pazīstu diezgan daudzas apmēram manā vecumā, bet 
nezinu nevienu gados vecāku kundzi vai mazu meitenīti. Kādā 
telefonsarunā ārzemju partneris manam kolēģim teica, ka informāciju nodošot Evidžai. 
Kolēģis uzreiz nesaprata, par ko ir runa. Pēc tam birojā Evidža izskan bieži. Cilvēki manu 
vārdu atceras diezgan slikti – mani ir saukuši gan par Egiju, gan Evitu, gan Evu.

Elīna Elza Kļava (Jauno žurnālistu skola)

No 2. līdz 8. decembrim
2. Meta (113), Sniedze (196)
3. Evija (3609), Jogita (142), 
Raita (242)
4. Baiba (6513), Barba (26), 
Barbara (104)
5. Klaudijs (7), Sabīne (2414), 
Sarma (478)
6. Niklāvs (384), Nikolajs (9923), 
Niks (1496)
7. Anta (401), Antonija (568), 
Dzirkstīte (55)
8. Gunārs (4507), Gunis (18), 
Vladimirs (17 961)
Populārākie: Baiba un 
Vladimirs.

 Kurzemnieka redakcijā, 1905. gada ielā 19,
 Zvaigznes grāmatu namā, Mucenieku ielā 33, 
 Jāņa Rozes grāmatnīcā (veikalā Rimi), 
 veikalā Dārziņš, Baznīcas ielā 15.

Kurzemnieka kalendārs 
2020. gadam nopērkams:
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Cena
visur – 
2 €! Par iespēju no 1. janvāra man-

tot 2. pensiju līmenī uzkrāto 
summu informē Swedbank ie-
guldījumu pārvaldes sabiedrī-
bas vadītājs Pēteris Stepiņš. 

Viņš skaidro, ka jau gandrīz 
1,3 miljoniem cilvēku Latvijā 
bez valsts nodrošinātās vecuma 
pensijas papildus veidojas uzkrā-
jums 2. līmenī. „Šī ir tā saucamā 
uzkrājošā pensija, jo nauda tiek 
ieguldīta ar mērķi gūt papildu ie-
nākumus, lai vecumdienās cilvēks 
saņemtu ne tikai iemaksāto, bet 
arī peļņas procentus. Iespēja tu-
viniekiem mantojumā nodot paša 
sakrāto stiprina uzticību taisnīgai 
nodokļu apritei un pensiju sistē-
mai kopumā, jo cilvēka uzkrātais 
nekur neizgaist, bet atgriežas paša 
ģimenē,” uzsver speciālists.

 
trīs iesPējas

Katrs otrā līmeņa krājējs varēs 
izvēlēties vienu no trim mantoša-
nas iespējām, kas stātos spēkā tad, 
ja cilvēks nomirst pirms pensijas 
vecuma.
Pirmā 

Savu 2. līmenī uzkrāto summu 
pievienot cita cilvēka 2. līmeņa 
kapitālam. 

Tas nozīmē, ka, izvēloties savu 
plānu pievienot ģimenes locekļa 
vai cita tuvinieka 2. līmeņa plā-

nam, sasniedzot attiecīgo vecumu, 
viņš saņems lielāku pensiju, jo uz-
krājumam tiks pieskaitīts mirušās 
personas uzkrātais. 
 Norādīt varēs tikai vienu šādu 

cilvēku, kuram tāpat jābūt 2. pen-
siju līmeņa dalībniekam. 
Otrā 

2. pensiju līmeņa summu no-
dot mantošanā Civillikuma no-
teiktajā kārtībā. 

Pēc noteiktas procedūras un do-
kumentu iesniegšanas notāram 
mantotais 2. pensiju līmeņa ka-
pitāls tiks pieskaitīts mantinieka 
2. līmeņa uzkrājumam vai tiks 
pārskaitīts uz norēķinu kontu (ja 
mantinieks nav deklarēts Latvijā 
vai tā ir juridiska persona). 
 Naudas izmaksai mantinieki 

varēs pieteikties desmit gadus. Ja 
šajā laikā tas nebūs izdarīts, kapi-
tāls tiks ieskaitīts valsts speciālajā 
budžetā.
trEšā 

tāpat kā līdz šim 2. līmeņa da-
lībnieks savu uzkrāto kapitālu 
varēs atstāt valsts pensiju spe-
ciālajā budžetā. 

Šāds uzkrājums tiks ņemts vērā, 
aprēķinot apgādnieka zaudēju-
ma pensiju. Tātad palielināsies 
tā summa, ko apgādnieka zaudē-
juma gadījumā saņems tuvinieki 
(apgādājamie). 

Faktiski tā ir līdzšinējā kārtība, 
un tā paliks spēkā attiecībā uz 
tiem, kuri nebūs izraudzījušies ne-
vienu citu mantošanas iespēju. 
 Likumdevējs ļauj pensijas 

krājējam pašam izvēlēties kādu 
mantošanas iespēju, turklāt iz-
vēli varēs mainīt tik, cik vien 
katrs vēlēsies. 

Iesniegumu par 2. pensiju lī-
meņa kapitāla izmantošanu nā-
ves gadījumā dalībnieks varēs 
iesniegt Valsts sociālās apdroši-
nāšanas aģentūrai no 1. janvāra 
portālā www.latvija.lv vai no-
sūtīt elektroniski ar e-parakstu 
un laika zīmogu, vai klātienē 
iesniegt klientu centros.

ierobežojumi
Mantot varēs visu kapitālu, kas 

uzkrāts no nākamā gada 1. jan-
vāra, un 80% no uzkrātā fondētās 
pensijas kapitāla, kas reģistrēts 
šīgada 31. decembrī. Pārējie 20% 
no kapitāla tiks ieskaitīti valsts 
pensiju speciālajā budžetā.

Ja 2. līmeņa dalībnieks būs mi-
ris pirms pensijas vecuma un ne-
viena mantošanas iespēja nebūs 
izvēlēta vai ja uzkrātais kapitāls 
nesasniegs 35% no valsts sociālā 
nodrošinājuma pabalsta (pašlaik 
22,41 eiro), tas tiks ieskaitīts valsts 
pensiju speciālajā budžetā.

otro pensiju līmeni varēs mantot


